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Velkommen til 
Universitetet i Tromsø!
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Velkommen til UiTø
Det er ei glede å ynskja nye studentar 

velkomne til verdens nordligaste og landets 
nyaste, finaste om minste universitet. Vi 
ynskjer at de skal få ei god tid ved UiTø!

Universitetet i Tromsø har hatt stor vekst i 
tallet på studenter i den seinare tida. Frå 
1989 har tallet på studenter auka frå 2700 til 
5500.

Det auka studenttallet set heile universite- 
tet, både lærarar og studentar, under eit sterkt 
press. UiTø har prioritert å vera eit åpent 
universitet. Kring 70% av studentane stude
rer ved åpne studier, medan 30% høyrer til 
ved profesjonsstudiane. Ca 75-80% av stu
dentane kjem frå Nord-Norge. Vi har også 
ein god “kontingent” av studentar frå utviklings
land. Dei er ein rikdom for universitetet!

Universitetet i Tromsø arbeider for å utvi
kla eit heilskapleg læringsmijlø der god under
visning, studieorganisering, studentvelferd, so
sialteneste og god studiefinansiering høyrer 
saman.

Universitetet i Tromsø vil prioritera god 
undervisning. Vi ynskjer å prøva ut alternati
ve former for undervisning gjennom gruppe
undervisning / kollokvier og problembasert 

læring. Vi ynskjer at studentane skal vera akti
ve når det gjeld å evaluere undervisninga. Vi 
ynskjer å verdsetja og “belønna” den gode un- 
dervisning/undervisar. Fagområdet medisin har 
i fleire år hatt ein undervisningspris for årets 
beste lærar. Universitetsstyret har nyleg vedte
ke å etablere ein undervisningspris for beste 
undervisar ved heile UiTø. Denne prisen skal 
utdelast for første gong i haust. Dette er eit 
synleg teikn på at UiTø tek god undervisning på 
alvor.

Vi ynskjer at studentane skal vera aktive når 
det gjeld å skapa eit godt studentmiljø både 
sosialt og politisk. Vi legg vinn på godt samar
beid med studentane i alle saker.

Det er viktig å tileigna seg kunnskap ved 
universitetet. Men det er like viktig å utvikla seg 
som menneske og medmenneske i studietida. 
Vi vonar de får gode, perspektivrike og positive 
år ved UiTø.

Velkommen til UiTø i jubileumsåret 1993!

Ole D. Mj^sUniversitetsområdet i Breivika

1. Gjennomgangsbygget
Institutt for biologi og geologi (IBG) 
Norges Fiskerihøyskole (NFH)

2. Breivika barnehage

3. Hovedgården 
Sentraladministrasjon 
Akademisk Kvarter 
Aud max

4. Nordlysplanetariet

5. Statsarkivet

6. Universitetsbiblioteket (UB) 
Avdeling for juss, samfunnsfag og hu
maniora

7. Institutt for språk og litteratur (ISL) 
Institutt for samfunnsvitenskap (ISV)

8. Institutt for rettsvitenskap (IRV)

9. AMI-senteret
Seksjon for historie

10. Avdeling for praktisk-pedagogisk 
utdanning (APPU)

11. Paviljong I

12. Fiskeriforskning

13. Institutt for matematiske realfag 
(IMR)

14. Universitetsbiblioteket (UB) 
Avdeling for realfag, medisin og hel
sefag

15. MH-bygget 
Fagområdet medisin 
Helsefaghøyskolen

16. Fiskerihøyskolen (innflyttmgsK 
jul 1994)

17. Avdeling for arktisk biologi

18. Regionssykehuset i Tromsø

19. Breivika senter
Studentsamsidpnaden

B - Busstopp
P-Parkering
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Program:
Torsdag 19. august

Fellesfrokost
Tid: 08.00
Sted:Kantina i Hovedgården

Fredag 20. august
Stort velkomstmøte 
for nye og gamle studenter
Tid: 11.15 -12.30
Sted: Lysgården i MH-bygget

r

Mandag 23. august
Fra elev til student
Tid: 09.00 til 12.00
Sted: Fokus kino

Tirsdag 24. august
Treff på Studenthuset
Tid: 20.00

Onsdag 25. august
Forestilling i Nordlysplanetariet
Tid: 19.30

Torsdag 26. august
Fjellgmppa i Tromsøstudentenes 
idrettslag avholder første medlemsmøte. 
Tid: 19.00
Sted: Kantina på Institutt for 
biologi og geologi

Fredag 27. august
Fjelltur til TTomsdalstinden
Semesterstartfest
Sted:Aud.max,
Hovedgården (registreringslokalet)

Lørdag 28. august
Grilltur til Sommarøy
Avreise med buss fra Hovedgården 
klokka 18.00

Fellesfrokost
Studentsamskipnaden åpner 

tidlig slik at alle kan innta frok- 
ost før dørene åpnes på den før- 
ste registreringsdagen. Ta med 
matpakke, eller kjøp frokosten 
din i kantina.

Velkomstmøte
I lysgården på MH-bygget 

blir det nyttig informasjon, tale 
ved rektor og Studentutvalgets 
leder, muntre underholdnings- 
innslag, musikk og kaffeserve- 
ring. Her kan du få vite det du 
trenger om informasj onsuka, om 
møtet på Fokus Kino på man- 
dag - Fra Elev til Student. Kaf- 
fe og te er gratis.

Treff på 
Studenthuset

Studenthuset reklamerer med 
byens beste pizza. Her finnes 
møtelokaler, og det holdes kon- 
serter og andre arrangementer. 
“Huset” er et trivelig samlings- 
sted for alle studenter.

Nye studenter 
i Fokus

Hvilke problemer kan du 
møte som “rekrutt” i universi
tetssystemet? Hva kan lette 
overgangen fra det å være elev i 
videregående skole til å bli stu- 
dent? Hvordan kommer du best 
i gang med studiene og hvor 
kan du søke hjelp hvis du får 
problemer av sosial eller faglig 
karakter?

Dette er noen av tingene som 
tas opp under dette arrangemen- 
tet. Gamle studenter vil fortelle 
om hvordan det er å begynne på 
Universitetet, det vil bli en mi- 
niforelesning om studieteknikk 
og du kan bli kjent med andre. 
I tillegg blir det lette underhold- 
ningsinnslag.

Semesterstartfest
Gamle og nye studenter øn- 

skes velkommen til stor og fest- 
lig markering av starten på se- 
mesteret, i aud. max på 
Hovedgården. Tromsøbandet 
Lazy Sway vil spille. Student- 
samfunnet er arrangør.

Tromsdalstinden
Fjellgruppa i Tromsøstuden- 

tenes idrettslag inviterer til stu- 
dieårets første fjelltur. Troms- 
dalstinden, eller bare Tinden, er 
det stolte fjellet som reiser seg 
bak Ishavskatedralen, innerst i 
Tromsdalen. Turen opp dit er 
populær forlystelse for tromsø- 
folk og studenter, med en flott 
utsikt. Nærmere informasjon 
får du på medlemsmøte 26. au- 
gust.

Arktisk lys
På onsdag klokka halv åtte 

blir det gratis adgang til Nord- 
lysplanetariets forestilling “Ark
tisk lys”.

Grilltur til 
Sommarøy

Sommarøy er ei idyllisk lita 
øy som ligger på yttersida av 
Kvaløya, den kjempestore øya 
vest for Tromsø. Ta med grill
mat. Bussreisen ut til Sommar
øy er gratis. Det er Tromsøstu
dentenes Idrettslag (TSI) som 
står bak arrangementet.

Registrering
Du kan registrere deg på en lettvint og grei måte i aud. max på Hovedgården

(det rosa huset) fra tordag 19. til tirsdag 24. august. Etter en runde i aud. 

max på en av disse dagene får du gjort unna det meste av papirarbeidet
Her finnes nemlig alt på ett 

brett: Registrering, provisorisk 
postkontor, eksamensoppmel- 
ding og lånekasse. Aud. max 
har åpent fra 8.30 til 11.00 og 
fra 12.30 til 17.00 disse fire da
gene.

Hvis du ikke får ordna all

ting i løpet av denne tida, må du 
gå til studieekspedisjonen i 3. 
etasje på Hovedgården for re
gistrering og eksamensoppmel
ding, og til Samskipnaden nede 
ved Breivika havn for å hente 
lånet. Det er postkontor på sy
kehuset.

•'“ V o

Du kan ikke hente lånet før 
du har registrert deg. Du kan 
ikke registrere deg før du har 
betalt semesteravgifta. Semes
teravgifta betales på postkonto- 
ret, blanketter kan hentes på stu
dieekspedisjonen.

3
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sitetet i Breivika. Tilslutt kom saken opp 
for Stortinget, der det ble vedtatt å bygge 
ut Breivika.

Breivika cirka 1980: IMR står ferdig, UB er under bygging.

25 års utvikling
Pi x* Jx 1 x • nz"O 1* x*l • -1 TT • •Fra Stortingsvedtaket i 1968 og frem til idag har Universi

tetet i Tromsø gjennomgått en stor utvikling, både når det 

gjelder tilholdssted, størrelse og organisering.
Fra provisoriske lokaler 

spredt rundt i byen og 400 stu
denter i 1972, har universitetet 
vokst til å bli en voksen utdan- 
ningsinstitusjon med 5500 stu- 
denter, egne hus i Breivika og en 
årlig bevilgning på 600 millio- 
ner kroner.

Universitet på Sørøya?
Da det var bestemt at Trom- 

sø skulle få universitet, oppstod 
spørsmålet om hvor i byen det 
skulle plasseres. Universitetet 
ville gjeme ligge i området ved 
folkeparken på Sør-Tromsøya, 
blant annet fordi Tromsø muse- 
um allerede var plassert der. Men 
kommunen ville helst ha Unive-

Rektor på Matservice
Men det tar lang tid å bygge et univer- 

sitet. De første studentene begynte på uni- 
versitetet i Tromsø i 1972, og mens Brei- 
vikautbygginga var under planlegging og 
tegning, var universitetet spredt over hele 
byen:

Rektor holdt til i Matservicebygget, 
samfunnsfagene bodde over Bennett reise- 
byrå (ved Roald Amundsen-parken) mens 
UB og språkfagene holdt til i nabobygget. 
Medisinutdanningen var på Teoribygget, 
like nedenfor det gamle sykehuset. På midt- 
en av 70-tallet hadde Universitetet i Trom- 
sø 25 forskjellige adresser.

Trinnvis flytting
Det første universitetsbygget i Breivika 

var Gjennomgangsbygget, som stod klart i 
’73. Dette var planlagt som et midlertidig 
tilholdsted for instituttene, før de flyttet 
inn i egne hus i Breivika - derav navnet 
Gjennomgangsbygget. Institutt for biologi 
og geologi, IBG, var de første som kom 
dit, og de har blitt der siden.

Deretter ble institutt for matematiske 
realfag (IMR) bygget i ’78, så kom univer
sitetsbiblioteket i ’81, institutt for samfunns
fag (IS V) og institutt for språk og litteratur 
(ISL) i ’84. Etterhvert kom også Statsarki
vet og Fiskeriforskning, og i ’89 var Hoved
gården ferdig. Medisin og Helsefag (MH)- 
bygget stod klart i høsten ’91, og i vår ble 
Avdeling for arktisk biologi åpnet.

Neste åpning på universitetet vil bli av 
nybygget til Norges Fiskerihøyskole, som 
skal bli ferdig til jul 1994.

Bygging til århundreskiftet
Det har altså vært en trinnvis flytting til 

Breivika, og vi kan regne med fortsatt byg
ging mange år fremover. MH-bygget tren
ger utvidelse, og institutt for museumsvirk
somhet (IMV) skal flyttes fra Sørøya til 
Breivika. Det er også behov for undervis- 
ningsbygg for juss og samfunnsfag.

Studenteksplosjon
Studenttallet økte jevnt og trutt fra 400 

i 1972 til 1700 på begynnelsen av 80-tallet. 
Da flatet det seg ut, og universitetet måtte 
sette igang tiltak for rekruttering av stu
denter.

Fra midten av 80-tallet har antall stu
denter skutt i været. Universitetet i Breivi

ka var dimensjonert for 2700 studenter. Nå 
er vi 5573.

Det røde universitet
På 70-tallet hadde Universitetet i Trom-, 

sø endel radikale og politisk engasjerte stu- 
denter. Tromsøfolk hadde kanskje ventet 
seg pent spaserende studenterluer, men fikk 
se demonstrerende langhårete raddiser. Ved 
stortingsvalget i ’73 fikk SV inn tre repre
sentanter som arbeidet ved universitetet il 
Tromsø. Sammen med en utprega demo- 
kratisk styreform førte dette til at Universi- 
tetet i Tromsø fikk tilnavnet Det Røde Uni- 
versitet.

Fra byggingen av Hovedgården, ca. 1988

Polartrøyer og 
krus til kalde dager 
En varm og myk polartrøye til kalde vinterkvelder. 

En kopp til varme drikker. Alt er påtrykket med 

Universitetet i Thrnisø, skrevet på norsk, samisk og 

russisk.
I forbindelse med 25års-jubi- 

leet har universitetet laget polar
trøyer og krus som skal selges til 
studenter og ansatte. For ca. 175 
kroner kan du få en lang- eller 
kortermet bestefarskjorte i beste 
norske bomullskvalitet. Univer
sitetet selger også store og små 
krus, alt har trykk med Univerisi- 
tetet i Tromsø skrevet på de tre 
barentsspråkene norsk, samisk og 
russisk.

Barentsuniversitetet
1993 kan kalles et startår for 

barentssamarbeidet, med blant 
annet vårkonferansen i Arkhan
gelsk og begynnende studentut
veksling, og Utenriksdepartemen
tet har gitt Universitetet i Tromsø 
ansvaret for kontakten østover. 
Dette er noe av bakgrunnen for at 
vi finner alle tre språkene påtryk
ket.

Poststempel
På polartrøyene er det i tillegg 

til de tre språkene et poststempel. 
Stemplet har postskuta Polhavet 
som motiv i midten, og rundt står 
det Tromsø og datoen 23. mars 
1968. Denne datoen vedtok stor
tinget at det skulle opprettes et 

universitet i Tromsø, og det er 
altså 25 år siden.

Men klærne og koppene er la
get med tanke på langvarig bruk. 
Polartrøya er varm og veldig myk, 
og skal understreke at vi befinner 
oss i polare strøk. De har en na- 
turhvit farge, som er vanlig for 
Dovre Makko. Og du får dem i 
en spesialdesignet emballasje. 
Krusene er av porselen og i gam
mel fasong.

- Vi har valgt ut gode norske 
kvalitetsprodukter, sier plansjef 
Unni Grøneng.

Bra respons
- Vi har bare fått positiv re

spons så langt, sier Unni Grøneng. 
Hun forteller at de i første om
gang har trykket opp 1000 polar
trøyer, og 160 av disse kommer 
til semesterstart. Det kan lages fle
re hvis etterspørselen blir stor. 
Prisen er ikke helt klarlagt enda, 
det avhenger av hvordan de får 
ordnet salget.

- Den blir på rundt 175 kro
ner, sier hun, - og det er billigere 
enn en slik skjorte koster i mote- 
forretninger. Trine Løvold Sy versen og Ole Danbolt Mjøs viser frem høstens kolleksjon fra universitetet: 

Kort- og langermet polartrøye med påtrykk av Universitetet i Tromsø 
på norsk, samisk og russisk. Det finnes også krus med smme påtrykk.
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Universitetet jubilerer

lgene fra tredje til femte september vil være pre- 

t av kongelige gjester, regjeringsrepresentanter 

utnevnelse av æresdoktorer. Det også vil bli 

ent hus på universitetet, med omvisning, under- 

ldning, utstillinger og konserter. Alt dette skjer 

ære for universitetet som fyller 25 år i år.

I år er det 25 år siden Stortin- 
vedtok å opprette et universi- 
i Tromsø. Dette har allerede 
1 markert blant annet med en 
■ intern fest i mars og universi- 
ts vårkonferanse i Arkhangelsk 
ril. I høst vil hovedmarkerin- 
foregå.

Kongen kommer
Høstens store jubileumsmar- 
ing er lagt til det årlige fest- 
tet i begynnelsen av septem- 
. Fredag den tredje september 
kongen og dronningen komme 
å gratulere Universitetet i 

msø med dagen. Det kommer 
å representanter fra regjerin- 
- i allefall Gudmund Hernes, 

ligens flere - og omtrent 250 
re inviterte gjester. Festmøtet 
'oregå i lysgården på MH-byg- 
og det er åpent for studenter 

langt det er plass. Det blir 
r av konge, rektor og studen- 

Her vil det også utnevnes 
s æresdoktorer.
Om kvelden vil det bli motta- 
se for alle gjestene bortsett fra 
igeparet som reiser videre.

Åpent hus
Lørdag 4. september på for- 
Idagen vil universitetet holde 
nt hus for byens befolkning, 
vil bli omvisning, presenta- 

i av instituttene og underhold- 
?. Fire-fem skolekorps vil stil- 
opp sammen med Tromsø 
ss, og det blir konsert i Laby

14. september kommer kongen, dronningen, regjerings- 
resentanter og æresdoktorer for å gratulere universitetet med 
■sdagen.

rinten.
Ved Planetariet vil det bli bar- 

neprogram, og på MH blir det ut
stilling og premiering fra en teg
nekonkurranse for barn.

Folk får en anledning til å set- 
te seg nærmere inn i all kunsten 
ved universitetet - med gudet 
kunstvandring. Det vil dessuten 
bli plantevandring med innføring 
i sopp, steiner og planter.

Festgudstieneste
Søndagen blir det festgudstje- 

neste i Domkirka med kirkekaffe 
etterpå.

I løpet av helga kommer det 
dessuten til å bli faglige arrange- 
menter i forbindelse med at gjes- 
teforeleseme er her.

Forskningsteater
Universitetet har mer jubile- 

umsfeiring å by på utover høsten. 
I samarbeid med Hålogaland Te- 
ater vil det bli forskningsteater, 
for første gang i Tromsø. Dette 
er en måte å formidle forskning 
på - via teater. Dette har tidligere 
vært gjort med stor suksess i 
Stockholm.

I tillegg har universitetet delt 
ut i overkant av 100 000 kroner 
til studentaktiviteter i forbindelse 
med 25-års jubileet. Dermed kan 
vi nok vente oss litt aktivitet fra 
studentfronten også utover høs
ten. Universitetets 25-års jubileum ble behørlig feiret med en stor intern fest i mars, der blant annet 

Jørn Hoel og Steinar Albrigtsen underholdt. Og feiringen fortsetter utover høsten.
Foto: Jørn Søderhobn

Æresdoktorer
Det er en stor ære å bli ut- 

nevnt til æresdoktor. Universite- 
tet i Tromsø har bare utnevnt tre 
slike tidligere, og for å bli æres
doktor kreves det utpreget innsats 
for samfunnet eller universitetet.

På fredag den 3. september vil 
det utnevnes seks nye æresdokto
rer. Den ene er Helga Hernes 
som nå er statssekretær. Hun blir 
hedret for sin innsats for kvinne
forskning og likestilling ved uni
versitetene.

Den andre er Ragnhild Sund
by, pensjonert professor fra land
brukshøyskolen, som har vært en 
betydelig miljøvemsforkjemper.

Parzival copes fra canada vil 
bli utnevnt til æresdoktor for sin 
betydelige innsats for fiskerifors
kningen, og sitt bidrag til opp

byggingen av fiskeriforskning ved 
Universitetet i Tromsø.

En utnevnelse går også til Jørn 
Dyerberg, overlege og dr. med. 
fra Danmark, for hans forskning 
på hjerteinfarkt hos eskimoer.

Den finske filosofen Georg 
Henrik Von Wright vil få æres- 
doktortittelen for sitt bidrag i man
ge viktige debatter.

Den siste æresdoktoren blir 
medisineren Torstein Bertelsen 
som jobber i Bergen. Han hadde 
stor betydning for opprettelsen av 
det medisinske studiet ved Uni
versitetet i Tromsø.

Universitetet i Tromsø er for
øvrig det eneste universitetet som 
har en æresstudent. Det er Chai 
Ling fra Kina.

Chai Ling fra Kina er 
æresstudent ved Universitetet i 
Tromsø
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Du har mange rettigheter i forbindelse med eksa

men, men en del frister må holdes. Det er ikke alle 

som er informert om dette, og en forglemmelse kan 

skape mye bry både for deg og eksamensavdelinga.

1. november
bli tatt opp på de åpne studier 
Folk som allerede er inne i syd 
met, trenger ikke søke for å ‘ 
gynne på de åpne studiene.

er fristen for å søke opptak til 
vårsemestret. Hvis du ikke er 
immatrikulert, eller kommer ny 
til Tromsø, må du søke også for å

Konting
Konting, eller kontinuasjons

eksamen, betyr at du kan ta opp 
igjen en eksamen du har strøket i 
forholdsvis kort tid etter at du har 
fått resultatene. Normalt skjer 
dette ved begynnelsen av neste 
semester. I dag er det konting på 
ex. phil, forprøven i fonetikk og 
på medisin. På fiskerikandidat- 
studiet kan du søke om konting,

noe du får lov til hvis de like 
skal ha utsatt prøve på grunn' 
sykdom. I alle andre fag må? 
vente til neste ordinære eksa® 
med å gå opp på nytt

Studiedirektør Paul Stray l* 
i sommer oppfordret institutte 
til å innføre kontinuasjonsordM 
på alle fag. Dette kan tidl 
gjelde fra våren 1994.

1. oktober
1. oktober er en viktig dag. 

Det er Kinas nasjonaldag og siste 
frist for å registrere seg og melde 
seg opp til eksamen i høstsemes- 
teret. Dette er også siste frist for 
å søke om særordninger.

Omtrent en uke etter oppmel
dingsfristen blir det hengt opp 
kandidatlister på instituttene. Her 
står navnene på alle dem som har 
meldt seg opp til eksamen i de 
forskjellige fagene. Det er viktig 
å sjekke disse listene. Hvis ikke 
ditt navn står der, kan eksamens- 
kontoret rette det opp hvis du går 
dit med en gang. De holder til i 
tredje etasje på Hovedgården. Til 
eksamen må du ha med kopi av 
eksamensmeldinga og studiebevi
set.

Trekkfrist
Du har lov å melde deg opp til 

så mange eksamener du vil. Og 
det er lov til å trekke seg inntil 14 
dager før eksamen. Da må du 
fylle ut et spesielt skjema. Hvis 
ikke du trekker deg, og ikke mø
ter opp til eksamen, har du brukt

opp en av dine tre ganger til å ta 
den eksamenen.

Du kan ikke melde deg opp til 
eksamen i samme fag mer enn tre 
ganger, ikke engang for å forbe
dre karakteren. I enkelte tilfeller 
kan du få dispensasjon fra tregan- 
gersregelen, dette er det institut
tene som avgjør.

Ikke ta fullt mellomfag hvis 
du har grunnfaget fra før
Fullt mellomfag er et tilbud 

til dem som ikke har tau grunnfag 
før, som vil ta både grunn- og 
mellomfagseksamen på samme 
semester. Da får du én karakter, 
som gjelder for begge eksamene
ne.

Hvis du har tatt grunnfag tid
ligere, og vil ta opp igjen denne 
karakteren samtidig som mellom
faget, bør du melde deg opp til to 
forskjellige eksamener. Da får 
du to separate karakterer fra grunn
faget, og kan bruke den som er 
best. Du kan ikke melde deg til 
grunnfag og mellomfagstillegg i 
samme semester hvis du ikke har 
grunnfaget fra tidligere.

Klage
Du har reU til å klage på eksa

men. Dette foregår i tre trinn. 
Innen to uker etter sensuren kan 
du, skriftlig eller muntlig, be om 
begrunnelse for karakteren.

Dersom du er uenig i denne 
begrunnelsen, kan du sende en 
begrunnet klage til instituttet. Det 
er samme kommisjon som rettet 
eksamenen din som nå vurderer 
den på nytt, og de kan ikke sette 
ned karakteren. De fleste som 
klager får ikke medhold.

Hvis du fremdeles føler deg 
urettferdig behandlet, kan du opp- 
retholde klagen. Da opprettes det 
en ny kommisjon, og denne kan 
sette deg både opp og ned, minst 
tre tideler.

Det er frister for hvor lang tid 
det kan gå mellom disse trinnene, 
og fristene overholdes strengt. 
Hør nærmere med studiekonsu
lent eller eksamenskontoret.

Særordninger
Hvis du har dysleksi (lese- og 

skrivevansker), ryggproblemer, 
varige funksjonshemminger, er

gravid eller ammende, da har du 
rett på særordninger under eksa
men. Du må ha spesialisterklæ
ring for dette (bortsett fra gravi- 
de/ammende), og da kan du 
registrere deg med en spesiell ko
de i studentregistret, noe som gjør 
at du slipper å komme med egen 
melding hver gang du skal ta ek
samen.

Særordninger kan være ekstra 
tid, spesialstol, eget rom, bruk av 
PC, rett til å avlegge eksamen 
hjemme eller på sykehuset, eller 
du kan få snakke inn på diktafon, 
som en sekretær skriver av. Det 
siste gjelder for eksamener som 
varer bare én dag. Noen fag kan 
også gjøres om fra skriftlig til 
muntlig. Universitetet har fått en 
ny PC-stue som skal brukes for 
eksamenskandidater med særord
ninger.

Sykdom
Hvis du blir syk like før eksa

men, har du ikke automatisk rett 
på særordninger. Du kan få sær
ordninger hvis det krever lite res
surser, slik som for eksempel ut

videt eksamenstid. Hvis du ii 
får særordninger, har du rett ti 
få utsatt prøven.

For å få særordninger eller 
satt prøve, må du ha en legeaff 
som gjelder for alle eller noen 
de dagene du har eksamen. P 
ne må leveres innen to døgn1 
den første eksamensdagen att; 
ten gjelder for. Hvis du tar ek 
men selv om du er syk, nytter1 
ikke å levere legeattest etterpå? 
å få annulert resultatet.

Ikke fusk
Fusk er en alvorlig sak. f 

du oppdaget i å fuske, må du a1 
forklaring på rektors kontor, ■ 
saken går til universitetsstyret I 
kan risikere hel eller delvis a 
stengning fra universitetet1 
maks ett år hvis du blir dømt' 
fusk.

lmmatrikulering
Når du blir immatrikulert, be

tyr det at du er tatt opp som stu
dent ved universitetet. Immatri
kulering er en slags inngangsbillett 
som du får hvis du har studie
kompetanse, for eksempel treårig

videregående skole. Hvis du ilt 
allerede er immatrikulert ved 
universitet, må du søke immai 
kulering med en gang du begV- 
ner å studere.

Lov og rett til eksamei



Studiehåndboka:

En god bok for hånden
I studiehåndboka finner du det 

dktigste du trenger å vite om stu- 
liene dine ved Universitetet i 
[romsø.

Boka inneholder hovedsaklig 
tudieplaner og reglementer for 
Jniversitetet, og det forutsettes at 
tudentene kjenner til lover og re- 
;ler som angår dem. I studie-

Studentekspedisjonen:
Her får du gjort papirarbeidet

Pa studentkontoret, i tredje eta- 
je på Hovedgården, kan du få 
irdna det meste av papirer og skje- 
naer som hører med i studiet. Her 
:an du blant annet registrere deg, 
nelde deg opp til eksamen og sø- 
:e om opptak. Studentekspedi- 

håndboka finner du også generell 
informasjon om blant annet stu
dier, eksamensbestemmelser, re- 
gistrering, opptak og Universite- 
tets lokalisering og organisering.

For både nye og gamle stu- 
denter kan det være lurt å sette 
seg ned et par timer med studie
håndboka.

sjonen kan også vise deg vei vi
dere til studieveiledere og andre 
med spesiell peiling. De har åp- 
ningstid fra 10 til 14 hver dag, 
untatt på onsdag da de har åpent 
fra 8.30 til 15.30.

-Kom med alt!
- Her kan dere komme med alt dere 

lurer på. Vi skal vite alt om opp

bygging av cand, mag-grad, og om 

lover og regler på Universitetet
Dette sier Gerd Larsen og Olav 

Skare, som jobber på studieavde- 
lingas informasjonskontor.

Studieavdelingas informa
sjonskontor ligger i første etasje 
på Hovedgården, på samme side 
som aud. max. Her kan du kom
me hvis du ikke vet hvem du skal 
henvende deg til. De kan enten 
svare på spørsmålet eller sende 
deg videre til rett person, noe som 
særlig vil være nyttig for nye stu
denter.

- Vi kan regnes som allmen- 
praktikere, mens undervisnings
konsulentene rundt på instituttet 
er spesialister, sier de.

- Men vi forutsetter at folk har

kikka litt i studiehåndboka og ka- 
talogen før de kommer hit. En 
kan spare masse tid ved å slå opp 
i den først. Studiehådbok og ka- 
talog blir delt ut til alle studenter 
ved registreringa.

Gerd og Olav råder folk til å 
følge interessene sine når de vel- 
ger utdannelse:

- Ikke tenk taktisk, ikke fun- 
der på hva samfunnet trenger, si
er de, - men du bør tenke fag- 
kombinasjon, slik at du ikke står 
der med skjegget i postkassa og 
ikke har noe å bygge videre på. 
Det lønner seg å tenke fremover 
og legge en plan for studiet, sier 
Olav Skare og Gerd Larsen.

Informasjonsavdelingas 
kontortider:

Gerd Larsen, realfag, 
tlf. 083-45212:
Mandag 09.00 - 16.00 
Onsdag 09.00 - 13.00
Torsdag 09.00 - 16.00

Olav Skare, språk og 
samfunnsfag, tlf. 083- 
45211:
Tirsdag 08.15- 15.30
Onsdag 08.15- 12.30 
Fredag 08.15 - 15.30

Undervisningskonsulentene
Har du spørsmål om de enkelte fag, fagkombinasjoner, seminar- ne. En undervisningskonsulent fungerer både som en studieveile-

grupper, særordninger, timeplaner, eksamensavvikling og annet der og en administrator, men når det gjelder faglig rettledning, 

praktisk, kan du gå til undervisningskonsulentene på institutte- kan det lønne seg å snakke med foreleserne.

iirik Inge Mikkelsen 
vikar ut august)
lf. 083-44609 
lealfagsemnene på MH

Gunnar Graff,
tlf. 083-44613
Medisin grunnfag og 
embedsstudiet medisin

nstitutt for matematiske realfag (IMR)

Ellen Halvorsen 
(engasjert frem til 
jul), tlf. 083-45265
Fagene ved Avdeling for 
sykepleievitenskap

Jorunn S. Myklebust, 
tlf. 083-44824
Videreutdanning i folke- 
helsevitenskap (FH-ut- 
danningen)

Svein Tore Jensen, 
tlf. 083-45206
Sivilingeniørstudiet 
(fysikk/informatikk)

Lasse Lønnum,
tlf. 083-44006
Kjemi, fysikk, informa
tikk, matematikk, 
statistikk

Liv Unni Naalsund, 
tlf. 083-45301
Farmasistudiet

rtorten Sætran, 
tlf. 083-44465
Ule fag ved NFH, 
ærlig sosialøkonomi

Tormod Jensvoll, 
tlf. 083-44472
Fiskerikandidatstudiet

Rolf Andreassen, 
tlf. 083-44474/5
Realfagene på NFH, 
inkludert fiskehelse og 
havbruk

Institutt for 
rettsvitenskap (IRV)

Alle fagene ved IRV.

Dag Digernes, 
tlf. 083-44192

Gunnar Myklebost, 
tlf. 083-44217
Ped. sem for 
allmennfaglærere

Sigmund Nordmo, 
tlf. 083-44175
Ped.sem. for yrkesfag og 
næringslivsretta seminar

Anne Høydal,
tlf. 083-44389
Biologi, geologi, miljø- 
fag,landbruksutdanning

terith Bager Nielsen, Brita Solvang, Eva Gjerdrum, Torbjørn Isaksen, Pål Bye Jensen, Steinar Aas
If. 083-44305 tlf. 083-44289 tlf. 083-44287 tlf. 083-44312 tlf. 083-44288 (engasjert ut august)
Wropologi/samiske Arkeologi Sosiologi, OPA, Alle fagene ved ISV Filosofi og ex. phil tlf. 083-45797
tudier, Erasmus (ISV) lokalsamfunnsforskning Historie. NB:Historie
>g andre internasjonale og planlegging har flyttet 100 m ned
*tvekslingsprogram. mot Breivika.

Institutt for språk 
og litteratur OSL.)

Jorunn Nordmo, 
tlf. 083-44243
Alle fagene ved ISL.
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Det lønner 
seg å studere.

Thorn tilbyr deg som studerer solide rabatter. Du kan skjære seg. Og mens alte andre må leie i minimum 12 
leie TV, videospiller cg stereoanlegg. Når du leier, er måneder, behever studenter bare å leie i 6 måneder 
også fri service inkludert i prisen. Du slipper med for å oppnå sn gunstig pris. Ta en nu til nærmeste 
andre ord å kaste bort verdituli tid hvis noe skulle Thom-butikk og ta en titt på del store utvalget

PHILIPS STEREOANLEGG PHILIPS X»* TEKST IV.

Eksempler på studentrabatt.
; Prisaksemple' 0 nranedtis Inie Ti * studen-a» Vemigpns

1 4" Farge TV p< må ned 1B9,- L
; VHS VideospHe- .or måned 19'3.- \... ......
i HFiS'«reaarlegg prmåned 229,- j 329.- THORN

VELKOMMEN TIL TROMSØ - BUSSBYEN
Studenter og elever er en hovedgruppe av våre 
passasjerer. Sammen med Regionssykehuset 

danner Universitetet et trafikk-tyngdepunkt i vårt 
rutesystem.

Fem av byrutene er innom dette området, og gir 
70-80 avganger en vanlig ukedag. Høstrutene 

gjelder 23/8 - 31/10, den 1/11 kommer 
vinterplanene med utvidelse av tilbudet.

Vi holder informasjonsdager på Universitetet når 
høstsemestrene er kommet i gang. Ellers 

henviser vi til vårt info/salgskontor i sentrum 
(Storgt 102), og til våre hyggelige sjåfører.

Vårt "miljøkort" - 50-kortet, gir 40-45% rabatt, eller 
du kan kjøpe Periodekort som gir ubegrensete 

reiser i 30 dager i bysonene.

Reis miljøriktig - reis kollektivt.

Vennlig hilsen

Postboks 3275, Grønnåsen - 9003 Tromsø 
Telefon 083 70233 - Telefax 083 74778

Storgata 36 
9000 Tromsø 

Telefon: (083)86040

PIZZERIA 
GIOVANNI

23 ulike sorter pizza
Vi baker ut pizzaen 

mens du venter

RYKENDE FERSK!!
NB: Også ØL og VIN rettigheter

PIZZADRAIVER og AVHENTING

Ring for bestilling

77611122
PIZZERIA GIOVANNI 

Storgt. 132 (Storgatbakken) 
9008 TROMSØ

STUDENTENES BESTE VENN
Tbomsø kommunale kino ønsker studentene velkommen til 

et nytt studieår.

Tkomsø kommune der og driver Fokus (730 plasser) og 

verdensteatret (200 plasser) og har daglig 5-6 forestillinger 

og 3-4 filmer på plakaten.

Noen av dere vil også oppleve kinolokalene som undervis

ningssted på dagtid.

TYomsø Filmklubb har medlemsvisninger hver lørdag kl. 

1430 på Verdensteatret

Og allerede nå minner vi om det store filmeventyn TROM

SØ INTERNASJONALE FILMFESTIVAL som arrangeres 

for 4. gang 26. - 30. januar 1994.

Vær OBS! på premierefilmene "SECONDLØYTNANTEN" 

med Espen Schjønberg i en paraderolle. Regi: Hans Petter 

Moland. Og "JURASSIC PARK" ■ regi Steven Spidbeig.

8
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nnføringsprogrammet i norsk:

5-års jubileum
iTø har gjennom 5 år tatt i mot studenter fra utlandet

isse har bidratt til en spennende internasjonalisering av studentmiljøet og studentene har også forhå 

entlig fått en utdanning de vil få nytte av i fremtiden.

Sriharan er tamil, og dette fol- 
islaget utgjør ca. 25% av Sri 
mkas 17 millioner innbyggere, 
mdet har bare to tamilske uni- 
irsitet, og de fleste som ønsker å 
høyere utdannelse må dra til 

landet.
Sriharan kom til Norge i 1988 

; var med på det første kullet 
m tok innføringsprogrammet i 
»rsk. Han går nå på hovedfag i 
sikk.

Sri Lanka er et land med mye 
mflikter mellom folkeslagene, 
; på grunn av konflikter frykter 
tamilske studentene å dra til 
ikke-tamilske universitetene.
Sriharan begynte rett på inn- 

ringsprogrammet i norsk da han 
>m til Norge, og var glad for at 
t tilbudet var der:
-Det er kjempe viktig å lære 

g språket i det landet man kom
er til, både på grunn av det fag-

Jina Benga 
ra Gambia: 
låtte lære norsk selv

Sriharan 
fra Sri Lanka: 
lærte norsk ved UiTø

Gambia er et land med 
750.000 innbyggere og fiskeri som 
en av de viktigste næringsveiene. 
Anna Benga fant tidlig ut at hun 
ville ta en utdannelse innen fiske
ri, og siden hennes eget hjemland 
er uten universitet, måtte hun dra 
til utlandet.

Innføringsprogrammet var ikke 
satt igang da Anna kom til Norge 
i 1986, så hun måtte lære norsk 
på egenhånd.

- Jeg begynte på en folkehøy
skole i Harstad for å lære meg 
norsk, hvor jeg gikk i fire måne
der.

Samtidig fikk Anna Benga be
skjed fra Universitetet i Tromsø at 
hun måtte ha både videregående 
skole og ett års praksis i fiskeri
næringa for å komme inn på fis- 
kerikandidatstudiet. 

lige og det sosiale. Derfor var det 
veldig bra at jeg kunne begynne 
på innføringskurset med én gang 
jeg kom til Norge. Det ville vært 
mye vanskeligere å lære seg norsk 
på egenhånd.

Sriharan var godt fornøyd med 
kurset og lærerne:

-Lærerne var veldig flinke til 
å få oss til å tørre å prate norsk og 
var opptatt av at miljøet var godt 
på gruppa. I tillegg til språket 
fikk vi også en god innføring i 
den norske kultur og levemåte.

-Vi hadde mye moro sammen 
på gruppa, og jeg har fortsatt kon- 
takt med mange av de jeg gikk 
sammen med der.

Fysikk hovedfag
Sriharan begynte på sivilin- 

geniør utdannelsen, men hoppet 
over på hovedfag i fysikk etter- 
hvert. Han holder nå til på Nord-

-Det året ble et ganske strev
somt år, minnes Anna. -Jeg fikk 
jobb på en fiskefabrikk i Harstad 
og jobbet der full dag. Rett etter 
jobb dro jeg på kveldsundervis- 
ning i fagene fysikk, kjemi, bio
logi, matte og engelsk. Samtidig 
gikk jeg på norskkurs.

Nærmer seg målet
Anna klarte alle opptakskrav 

og høsten 1987 møtte hun opp 
som kandidat ved fiskeristudiet. 
Men språket var fortsatt ikke så 
lett å få med seg:

-Forelesninger holdt på flere 
dialekter var ikke alltid like lett å 
forstå, så jeg fortsatte på norsk
kurs om kveldene, forteller hun.

Men Anna har nå kommet 
langt i studiet, og hovedoppgaven 
er hun godt i gang med. Sist vår 

lysobservatoriet og er fornøyd 
med miljøet der:

Miljøet på hovedfag er veldig 
bra. Vi er såpass få at det blir et 
veldig internt og godt miljø, sier 
Shriaran.

Sriharan ønsker seg tilbake til 
Sri Lanka når han er ferdig med 
hovedfag:

-Jeg håper å bli ferdig til jul- 
93. Jeg ønsker å dra tilbake til 
hjemlandet så fort jeg kan, men 
det vil ikke bli mulig før forhol- 
dene blir tryggere for oss tamiler 
i Sri Lanka. Jeg håper at jeg i 
mellomtiden kan finne meg en 
jobb her i Tromsø. Jeg trives vel- 
dig godt i byen til tross for mør- 
ketid og kulde om vinteren. Nord- 
menn er dessuten stort sett er et 
hyggelig folkeferd, smiler Srih- 
ran.

var hun på feltarbeid i hjemlan
det i nesten fem måneder.

-Det er dyrt å reise så langt, 
så nå var det var godt å komme 
hjem å se igjen familien, sier 
Anna Benga.

Anna synes miljøet på NFH 
har vært veldig nært og bra. In
stituttet er ikke stort og i klassen 
til Anna er de bare 18 stykker.

Vil tilbake
Anna Benga er glad for at hun 

valgte å dra til Norge for å ta 
utdannelse. Men hun gleder seg 
også til å komme tilbake til hjem
landet sitt, og bruke kunnskapen 
i et land som har behov for godt 
utdannede mennesker. Og med 
den utdannelsen hun har tatt, vil 
hun står hun sterkt på arbeids
markedet.
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Våren 1993 tok det 
femte kullet av utenland
ske studenter eksamen i 
innføringsprogram i 
norsk, et studietilbud 
som finnes ved alle nor
ske universitet.

Innføringsprogram
met i norsk er inngangs- 
biletten til studier for 
studenter som søker di
rekte fra utlandet uten å 
kunne norsk på forhånd. 
Det er et svært intensivt 
kurs som skal bidra til 
at deltakerne etter ett år 
kan fungere som selv
stendige studenter. I til
legg gjennomgår stu- 
dentene et kurs om norsk 
samfunnsliv, og de til
bys en engelsk variant 
av ex. phil.

Konkurransen om 
studieplassene er stor; 
ved UiTø er det hvert år 
300 søkere til 15 studie
plasser. God utdanning 
og gode engelskkunn
skaper kreves for å kom- 
me inn. De utenlandske 
studentene kommer fra 
land som Kina, India, Sri 
Lanka, Ghana og Nige- 
ria.

De fleste studente
ne på innføringspro
grammet er u-landsstu- 
denter som får støtte i 
Lånekassa. Ved lovend
ring fra l.mai 1993 åp
nes det også for støtte til 
studenter fra Øst-Euro- 
pa, og at lånet formelt skal om
gjøres til stipend når studente
ne vender tilbake til sine hjem
land.

I dag er det slik at u-lands- 
studentene vil få tilbakebeta- 
lingsbrev fra Lånekassen til si
ne hjemland slik de norske 
studentene får. De fleste slip
per likevel å betale tilbake på 
grunn av lave inntekter sam
menlignet med norsk standard. 
Lovendringen får ingen prak
tisk betydning før ved opptaket 
til studieåret 1994-95.

Studentene klarer seg 
jevnt over faglig godt på UiTø 
og noen får topp-karakterer i 
sine fag. Noen studenter synes 
likevel det er problematisk å stu
dere på norsk, og holder på en- 
gelsk som eksamensspråk. 
Mange skriver hovedfagsoppga
ver fra sine hjemland.

[kke et ord norsk
De utenlandske studentene 

ommer ofte til Norge uten å kun- 
e et ord norsk. Da står det to 
orsklærere klare til å ta dem imot; 
inne Brautaset og Rigmor Haak- 
:ad. De er ansatt på innførings- 
rogrammet for å lære studente- 
e norsk i løpet av ett år. Alle må 
a bestått en skriftlig og muntlig 
orskeksamen før de kan gå vide- 
i på fagene de skal studere. Men 
urset er mye mer enn en opplæ- 
ng i språk:

-Vi lærer dem også om den 
orske kulturen og levesettet her i 
mdet. De aller fleste har aldri 
ært i Norge før, så vi må lære 
em om alt fra det norske skole- 
ystem til tradisjoner vi har her i 
*ndet, sier de to norsklærerne, 
«ruten dem er det ansatt en sam- 
unnsfagslærer.

420 timer
-Vi underviser 420 timer i 

norsk i løpet av året og bruker 
blant annet rollespill og språkla
boratorium i undervisningen, for- 
teller Anne Brautaset.

De to lærerne, som har høstet 
mye skryt hos dem som har gjen
nomført kurset, synes også selv 
det er lærerikt å undervise for en 
gruppe mennesker som stiller 
spørsmål ved det norske språk, 
systemer og vaner:

-Vi nordmenn gjør og sier 
mange ting fordi det er en vane 
og en tradisjon. Hvorfor drikker 
vi for eksempel så mye kaffe og 
liker å slite oss ut på ski i kulden 
om vinteren?

Nordmenn prater engelsk
Det er bra å gå på kurs, men 

språk må også praktiseres. Og et 
problem de utenlandske studente
ne ofte opplever er at de ikke får 
øvd seg på det de har lært på norsk
kurset:

-Det er ofte litt frustrerende 
for studentene når de ikke får prak
tisert det de har lært med noen. 
Nordmenn har som regel dårlig 
tid og dessuten liker mange nord- 
menn å snakke engelsk så fort de 
får anledning til det, sier Rigmor 
Haakstad og oppfordrer alle stu- 
dentene på Universitetet til å ta 
seg litt bedre av de utenlandske 
studentene:

-Å bli kjent med noen av de 
utenlandske studentene kan være 
berikende og interessant for beg- 
ge parter, avslutter hun.

Rigmor Haakstad og Anne Brautaset lærer de utenlandske 
studentene norsk.
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brother. Hvorfor 
velger stadig flere 

Postbanken?

✓ De få gebyrene vi har. er lave
✓

En «proff» maskin 
til «amatør» pris!

Bærbar elektronisk skrivemaskin 
med mange nyttige funksjoner!

Brother Student er maskinen for skoler, 
studenter, hjem og lettere kontorbruk)

Se og prøv den hos oss. 
Du vil bli positivt overrasket!

Kalgt. 3A — Til. 083/81 503 — 9000 Tromsø 
Avd. Finnsnes — Til. 089/41 170

✓
Ingen annen bank har så mange filialer 
Vi har lange åpningstider, åpent også 
på lørdager

LØNNSKONTO
med mange bruksmuligheter
KAPITALKONTO
med høy rente
BARNAS
TRYGGHETSKONTO
med forsikring og sparing i ett

KONTOPENSJON 
gir skattefradrag 
BOLIGSPARING 
FOR UNGDOM 
gir skattefradrag 
LÅN 
markedets beste?

Du er velkommen til Postbanken du også!

Postbanken

* Gruppereiser til hele verden.

* Priser som får pengene til å rekke lenger.

* KILROY enveisbilletter til halve prisen av t/r kan refunderes.

* KILROY medarbeidere som selv har reist rundt i verden.

KILROY travels A:S Breivika. TROMSO

* Reiser for ungdom og studenter som vil oppleve verden 
på egen hånd.

* Internasjonalt nettverk av byråer som hjelper deg 
ved endring av billettene.
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Europas største 
uidannmgsforhandler 
lløyskoleData selger kan til 
skolcdev-er, studenter, 
iinsatu* innen skole og 
forskning, handikappede 
samt undervisnings- og 
forskningsinstitusjoner.

Våre kunder får gude 
rabatter i for bold ul de 
veiledende priser. Delte 
betyr likevel ikke ai vi lar 
dette gå på bekostning av 
den servicen vi gir*

Vi i HøyskoleData kjenner 
vårt marked og de behov 
som Ja matte ha. Vi har 
også egd OpplæringsSrmter 
og supporv/serviceteam 
som står klar til å hjeljx? 
hvis du skulle trenge det.

teg er interessert i mer informasjon

□Gewdl om Maåntøsh 
□Sejiwstmurt-UlhTd 
□l>oi<igagvsk programvare

Hvorfor gjøre som alle andre, 
når det er et hav av muligheter med 
KILROY travels?

HVILKE ANDRE REISEBYRÅER KAN GI 
DEG SAMME FORDELER?
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ISV/ISL:79 plasser hovedfagMR: 156 plasser lavere grad
67 plasser hovedfag

Kjær-brygga: 26 plasser hovedfag

Tromsø Folkebibliotek: 50 plasser

1947 leseplasser
Det er ikke nødvendig å trøkke seg sammen på UB. Rundt 

om på Universitetet og i byen finnes det masse fine lesesals- 

plasser du kan sitte på. Det nyeste tilskuddet på lesesalsfron- 

ten er AMI-senteret i Breivika, som står nyoppusset med 42 

hovedfagsplasser i løpet av høsten.

Til sammen finnes det 1947 plasser å velge mellom, og dette 

er mer per student enn hva andre utdanningsinstitusjoner 

kan vise til. De forskjellige stedene har forskjellige stoltyper, 

lysforhold, beliggenhet og lufting, så her er det bare å prøve 

seg frem.
Domus: 302 plasser lavere grad

18 plasser hovedfag

:: 116 plasser hovedfag
40 nlasser lavere era

UB: 540 plasser inkl, hovedfag

MH-bygget: 325 plasser

Hovedgården: 48 plasser

Breivika Senter: 20 plasser lavere grad
28 plasser hovedfag

Nordlysobservatoriet: 19 plasser lavere grad
21 plasser hovedfag
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Burde Norge tatt opp igjen
W Cl tw W Oi I Cli i • M

ISFye tellinger av vågekval konkluderer 

med en bestand på rundt 80.000 dyr. Er dette 
nak til at denne kvalarten tåler en viss beskatning, eller skal 
kvalfangsten forbys for all ettertid?
OUar-lieftet forteller om vågekvalens biologi, ora den 
Internasjonale Hvalfangstkommisjonen, om småkvalfångst- 
samfunnet Skrova, og om fredning av vågekval er miljøvern 
eller etikk. En artikkel behandler kvalkjøtt som delikatesse 
med helsemessige fortrinn.
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•PROFIL -18 gir, gutt 
•PROFIL-21 fr, han»-W 

•PROFIL -21 gir, dame/herr» 

•ESCAPE - 21 gir, dnmWherr» 

•HURRICANE LX- 

«VERTICAL alu. LX - 

«suMMrrxr- 
*XTR SUPER LIGHT-24gir

I Ottar nr. 184 
får du svar på dette 

og en mengde andre 
spørsmål angående våge

kvalen og den norske 
småkvalfangsten.

Oii.ii- utkommet 5 ganger i året i et opphg 

på ca 6000. I de 35 år scan er gått skien første 
nummer, er de. snart utgitt M) enkHdu-ffer 

med origins lskrevet fxrpulærvitemkapelig stoff 
fra Nord-Norge.

Åmlxmnement koster kr.i l 3,~ og kan bestilles 
fra Trorøw Museum. 9<X>0 Tromsø.

Liste over tidligere hefter sendes på fon?*pø'<sel.
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DnB Rentefond!

Den norske Bank

4.990, -
6.990, -
4.990, -

Lånekassen
Tromsø

BEHANDLINGSTIDEN
DENNE HØSTEN ER 5 - 6 UKER

Har du ikke fatt svar på søknaden din innen denne tiden - 
kan du kontakte oss.

FORTSETTER DU UTDANNINGEN
men ønsker ikke å ta mer lån?

Husk å melde fra til oss. Da kan du unngå at renten begynner å løpe på det gamle 
studielånet ditt!

POSTBOKS 1178 TELEFON 083 84000 
9001 TROMSØ

•ALBOHTECH 500

fineWmJ
ter 2.890,- 

•VILLAGE-3 gå,5>57 cm, <tenw ter 3.190.- 
"CLASSIC - 5 gir, dMMffwm ter 4.890,- 
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«.(003)00290



Infoavisa '93 13

-Bruk oss!
Faglærere og konsulenter ved institutt for samfunnsvitenskap (ISV) står til 

disposisjon for studenter som trenger råd. Ikke vær redd for å ta kontakt med 

oss, sier undervisningskonsulent Eva Gjerdrum.

Ia fag som du trives med, ikke gap over for mye på en gang, ta ex.phil først og 

busk at det kan bli vanskelig å komme inn på hovedfag. Dette er noen av 

tipsene hun har til rådville studenter.

-Det er viktig å velge fag en 
bar interesse for. Det er det vik- 
dgste rådet jeg kan gi, sier Eva 
Gjerdrum.

- Det finnes mange som vel
ger fag der de tror de kan få jobb 
selv om de ikke er spesielt inter- 
essert i temaet. Så blir de bare 
balvengasjert i studiet og sitter 
igjen med en dårlig eksamen. Da 
ir det bedre å studere noe en er 
engasjert i, det blir mer spennen- 
ie og som regel vil en gjøre det 
bedre også.

Gå på orienteringsmøter
- Hvis du syns det er vanske- 

ig å vite hva fagene innebærer, 
siler hvis du ikke helt vet hva du 
il, kan det være lurt å gå på ori- 
ateringsmøtene til de aktuelle 
lagene, foreslår Eva Gerdrum.

- Det arrangeres orienterings- 
nøte i begynnelsen av hvert se- 
nester, og de er åpne for alle, 
forelesningene er også åpne, og 
let kan ofte lønne seg å ta en titt 
Innom forskjellige forelesinger 
hvis du er i tvil.

Ex.phil først
-Konsentrer deg om ex.phil det 

’’øste halvåret, råder undervis-

ningskonsulenten, - og samtidig 
kan du orientere deg for å finne 
ut hvilke fag du vil ta etterpå.

-Noen prøver å ta flere fag på 
en gang, eller på kortere tid enn 
normert. Dette kan vi ikke anbe- 
fale. Alle faga på ISV er mod- 
ningsfag. Du bør gi deg tid, både 
for dine egne følelser med faget 
og for at resultatet skal bli best 
mulig, sier hun.

Kontakt instituttet
- Ikke vær redd for å oppsøke 

faglærerne eller undervisningskon- 
sulentene, oppfordrer Eva Gjer- 
drum, - bare kom inn på institut- 
tet og bank på døra. Og ikke mist 
motet hvis du ikke finner rett per- 
son med en gang. Vi kan hjelpe 
dere med faglige spørsmål og mer 
praktiske problemer i studiet. Det 
kan også være lurt å kontakte oss 
hvis du skal sette sammen fag til 
en cand-mag-grad.

Når det gjelder fagsammen
setning, mener hun at det kan løn- 
ne seg å velge utradisjonelt.

-Så lenge det er bevisst, kan 
det være lurt å ikke følge den ge
mene hop bestandig. Ta de faga 
som du interesserer deg for. Man
ge har høstet gevinst av å velge

utradisjonelt, som for eksempel 
dem som begynte på russisk for 
en stund siden. Nå har de fantas
tiske muligheter til å få interes
sante jobber.

-Vi ser også at det blir vikti
gere og viktigere med språk, så 
det kan lønne seg å ha et språkfag 
i fagkombinasjonen. Men det vik
tigste er altså å ta det du har lyst 
til.

Hovedfag
De som har tenkt seg inn på et 

ISV-hovedfag etterhvert, må væ
re forberedt på at det kan bli van
skelig. I dag har alle hovedfage
ne ved ISV bortsett fra offentlig 
politikk og administrasjon (stats
vitenskap) en karaktergrense på 
2,7. Dette betyr at snittet fra 
grunn- og mellomfagskarakteren 
din i det faget du skal ta hovedfag 
i, må være på 2,7 eller bedre. På 
offentlig politikk og administra
sjon har de en kvote på 5 hoved
fagsstudenter nå i høst.

Men en må være forberedt på 
at disse opptakskrava kan foran
dres, avhengig av blant annet stil
lings- og ressurssituasjonen og 
studenttilstrømmingen på institut
tet.

- Ta kontakt med faglærere eller undervisnings
konsulenter hvis det er noe dere lurer på , oppfordrer 
Eva Gjerdrum og Berith Bager Nielsen (nederst).

komme med spørsmål. Det er 
også viktig å være forberedt, og å 
komme regelmessig. Da vil en få 
størst utbytte, sier hun.

Gunstig jobb
Gå på seminarunder- 

risning, der kan du bru

ke det du har lært på 

forelesning. I tillegg er 

det en fin måte å bli kjent 

ned andre på.

Dette sier Marit Aure, semi- 
wgruppeleder og hovedfagsstu- 
fcnt i samfunnsplanlegging/lokal- 
Wunnsforskning.

Seminarundervisning foregår i 
hindre grupper, omtrent 10-15 
Issoner, og det er mer samtale, 
°Ppgaveløsing og gruppearbeid 
tnn på forelesningene. Det er også 

opp til studentene selv hva 
fcm skal skje i seminargruppene.

-I begynnelsen av semestret 
lår det litt tid til å bli kjent med 
werandre og Universitetet, sier 
*larit Aure. -Jeg pleier å vise folk 

rundt her, på biblioteket og 
^C-stua. Det kan ta litt tid før 

blir trygge i seminargruppa 
tør ta ordet. Men de som føler 
trygge i seminargruppa, kla- 

rer seg som regel bedre på faget 
°gså.

■ I seminargruppa er det vik- 
å jobbe med andre, snakke og

Nyttig læring
- På seminargruppene skal en 

lære å bruke kunnskapen fra fore
lesningene og bøkene. Vi legger 
vekt på diskusjon og stukturering, 
og oppunder eksamen har vi opp
gaveløsning og disposisjon av 
gamle eksamensoppgaver, sier 
Marit Aure.

- Ofte ønsker studentene å bli 
drilla på metode like før eksa
men, og da gjør vi det, fortsetter 
hun, - og det går også an å levere 
inn oppgaveløsninger til seminar
lederen og få dem rettet. Vi set
ter ikke karakterer, men kommer 
med kommentarer.

Bare spør
Seminargruppeledeme funge- 

rer ofte som et kontaktledd mel
lom studenter og forelesere, de 
kan gi tilbakemelding fra studen
tene om blant annet forelesninger 
og pensum.

-Du kan gå til seminargruppe- 
lederen når du ikke vet hvem du 
skal spørre, sier Marit Aure, - vi 
har jo endel kunnskap om Uni
versitetet og faget, og kan i alle- 
fall henvise deg til rett person.

Sosialt
Seminargrupper er en grei 

måte å bli kjent med andre på. 
Det er færre folk her enn på fore
lesning, mer samtaler, og i tillegg 
blir seminargruppene delt opp i 
kollokviegrupper som forbereder 
seg til seminargruppene.

- Jeg vet om flere som har 
vært venner i mange år etter at de 
møttes på kollokviegruppe, sier 
Marit Aure.

Hun forteller videre at semi
nargruppene iblant har sammen
komster på kveldene.

- Det er mye lettere å prate 
med folk når du har møtt dem på 
kollokvie eller på seminargruppe, 
sier hun.

Marit Aure er seminargruppeleder ved ISV

Marit Aure er hovedfagsstu
dent ved ISV, og har i tre semes
tre jobbet som seminargruppele
der.

Hun leder grunnfagsseminarer 
4 timer i uka, og får 5200 kroner i 
måneden for jobben.

I tillegg til å lede seminarun
dervisninga, må hun forberede ti
mene og rette oppgaver. Hun har 
også ansvar for veiledning, og 
noen sosiale sammenkomster i se
minargruppa.

- Det er mye arbeid, men det 
er meninga at en skal kunne stu
dere samtidig, sier hun.

- Fordelen er at du jobber med 
det samme faget du skriver om. 
Og jeg syns det har vært en fm 
repetisjon, sier hun, -jeg har fått

flere a-ha-opplevelser når jeg har 
gått gjennom grunnfagspensumet 
på nytt. Dermed går det ikke så 
mye på bekostning av studiet som 
andre jobber.

- Det blir også mindre forbe- 
redelser jo flere semestre en har 
jobben.

Ikke forelesning
- Poenget med seminargrup

pene er at det skal være noe annet 
enn forelesning, mener Marit Au
re.

- Studentene skal snakke om 
faget, og lære å stille de rette 
spørsmålene til teksten. Min opp
gave blir å hjelpe dem igang.

-Et problem med seminargrup- 
pene er at folk kommer og går. 
15 stykker har vært grensa oppad 
for seminargruppa, men som re- 
gel blir det mindre. Det er dumt - 
det er jo meningen at folk skal bli 
kjent.

Kontakt instituttet
Stillingene som seminarlede

re lyses ut fra instituttet for ett 
semester av ganga. Er du interes
sert, bør du ta kontakt med insti
tuttet. ISV har 28 seminargrup- 
peledere, fordelt på de ulike 
fagene. Du kan også få en halv 
jobb, med bare 2 undervisningsti
mer i uka.

Nyttig og sosialt
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Selvstendig forskning
Et hovedfagsstudium ved institutt for sam
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funnsvitenskap (ISV) stiller store krav til

selvstudium og egeninnsats, men gir deg og-

så muligheten til å gå grundig inn i noe du

metode du skal bruke. Selve val- 
get er kritisk. Det gjelder å velge 
en passe stor problemstilling, så 
du ikke favner om for mye samti- 
dig som du skal kunne finne kil
der nok til et par års arbeid.
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interesserer deg for. Du velger nemlig selv

både tema og metode.

I dag er alle hoved- 
fagene ved ISV ad- 
gangsbegrenset, med en 
karaktergrense på 2,7 på 
de fleste fagene. Men 
dette kan fort endre seg, 
og for at du skal være 
på den sikre siden, kan 
det lønne seg å vente 
med å ta mellomfaget 
til du har tatt endel an- 
dre fag. Da har du mer 
studieerfaring, og kan 
lettere oppnå et godt re- 
sultat.

Vær motivert
Når du nærmer deg

cand.mag.-graden, kan det lønne 
seg å begynne å tenke på hoved- 
oppgaven. Da gjelder det å finne 
et tema som en er interessert i og 
motivert for å jobbe et par år 
med. Bruk gjeme faglærerne og 
konsulentene ved instituttet til å 
gi deg råd.

Valget er kritisk
Hvis du så har vært heldig og 

kommet inn på hovedfag, vil du 
få en kontaktperson på instituttet. 
Sammen med denne kan du finne 
tema og veileder. For å bestem
me tema, er det viktig å se på hva 
du selv er interessert i, hva det er 
tilgjengelige data om, og hva slags

Veiledning
Alle hovedfagsstudenter har 

krav på en veileder, og på 80 ti
mer veiledning pr. år i to år. Det 
gjelder å finne en veileder som 
har kompetanse på det temaet du 
skal skrive om. Det vanlige er å 
få en veileder ved ISV.

I løpet av det føste semesteret 
skriver du og veilederen/kontakt- 
personen under en hovedfagskon- 
trakt, med en fremdriftsplan for 
studiet, og rettigheter og plikter 
angående veiledning. Hovedfag- 
skontrakten kan endres underveis. 
Det går også an å skifte veileder, 
uten at det behøver å bli noe dra
matikk av det.

Fellesundervisning
Det blir gitt felles undervis

ning i teori og metode på hoved
fag, og en må avlegge en deleksa
men i dette (bortsett fra i filosofi). 
Fellesundervisningen tar ett eller 
to semestre, avhengig av hvilket 
fag det er.

Genuin forskning
Så begynner forskningen. Ho

vedfagsoppgavene er det mest all
sidige forskningsarbeidet som dri
ves på et universitet.

Kildene til hovedoppgaven fin
nes på forskjellige steder, avhen
gig av hvilket fag du tar. Filoso
fene bruker bøker, arkeologene 
graver i jorda, antropologene bor 
i de kulturene de studerer. Der
med varierer det også hvor lang 
tid det tar å samle inn informa
sjon.

Tiden går
Hovedfaget er normert til to 

år, bortsett fra samiske studier/ 
sosialantropologi med to og et 
halvt år. Men det viser seg at 
hovedfagsoppgavene trenger lang 
modningstid, og det er få som kla
rer å holde seg innenfor disse ram
mene. Gjennomsnittet ved ISV 
ligger på mellom tre og tre og et 
halvt år.

Instituttet har satt i verk en 
del tiltak for å få til en raskere 
gjennomstrømning. De prøver å 
nedjustere de kvantitative krave
ne til hovedfag, og å oppfordre 
veilederne til å hjelpe studentene 
å innskrenke problemstillingen 
sin.

Hovedfag 
ved ISV
Disse fagene kan du ta 
hovedfag i ved Instituitt 
for samfunnsvitenskap: 
Arkeologi
Filosofi 
Historie
Offentlig Politikk og 
Administrasjon 
(statsvitenskap) 
Pedagogikk/skoleforskning 
Samfunnsplanlegging/ 
lokalsamfunnsforskning 
Samiske studier/ 
sosialantropologi 
Sosiologi/sosialpolitikk 
I tillegg kan du ta 
embedsstudiet i psykologi

I dag er alle disse studiene luk
ket. OPA (statsvitenskap) har en 
kvotebegrensing på 5 stykker, 
embedsstudiet i psykologi har en 
karaktergrense på 2,5. De andre 
hovedfagene har en karaktergren
se på 2,7, som betyr at snittet av 
grunn- og mellomfagskaraktereIi 
din fra det faget du skal ta hoved
fag i, må være 2,7 eller bedre.

- Dagens fremstillinger av vikingetida forteller mest om vår egen tid, og om hva slags fortid vi vil identifisere oss med. 

Dette sier Oddny Andresen, hovedfagsstudent i arkeologi, som skriver oppgave om stereotype viking-fremstillinger 

i spillefilmer og arkeologisk fagmateriale.

Stereotypiske vikinger
samspill mellom samer og nordmenn pi 
den tida, noe som ikke kommer fram. A’ 

og til lurer jeg på om en viking had 
de kjent seg igjen i våre beskrivelse 
av dem, sier Oddny Andresen.

Hun kan videre fortelle at vikit 
getida også var i vinden ved unions 
oppløsninga i 1905, da ble den brus

bevisst i frigjøringsprosessen, som et syr 
bol på det typisk norske.

-1 filmene fremstilles vikingetida som 
en brutal macho-periode, med høyreiste, 
lyse, vakre helter. Kvinnene er barm- 
fagre og mer i bakgrunnen, det er 
storslagne skip og vakkert vær. Og 
vikingene grynter og stønner og dre- 
per hverandre, sier hun. Men dette 
avhenger også av regissøren:

- Hrafn Gunnlaugsson er klart påvirket 
av spaghettiwestem, og dette kommer ty
delig frem i filmene Ravnen Flyr, I Rav
nens Skygge og Den Hvite Viking, som 
han har regissert.

Oddny Andresen har tatt for seg fem 
norske og islandske filmer fra 80- og be
gynnelsen av 90-tallet: Sigurd Drakedre
per, Ravnen Flyr, I Ravnens Skygge, Den 
Hvite Viking og Dragens Fange.

kingetida. Satt på spissen, kan dette se ut 
som en EF-tilpasning av vikingene, og vi- 
kingetida som rota til et EF-samarbeid, sier 
Oddny Andresen.

Skryteperiode
Vikingetida regnes fra omtrent år 800 

til slutten av llOOtallet, og i denne perio
den skjedde en sentralisering av makt fra

høvdingedømmer til nasjonalstat.
- Vikingetida er blitt en skryteperiode 

for nordmenn, selv om den bare utgjør 300 
år av en titusen års fortid, sier hun. - Det er 
den vi fremhever når vi skal formidle Nor
ge utad, vi liker å se oss selv som høyreis
te, bereiste og innlemma i Europa.

- Men både i filmene og i faglitteratu
ren er samene glemt. Det var et viktig

Ensomt
- Det er en ensom, men lærerik proses 

å ta hovedfag, synes Oddny Andresen.
- Du må finne ditt eget pensum til opp 

gaven, og det kan være ganske vanskelig

Spenner på brystene
-1 vikingetida ble det brukt spenner for 

å holde kjolen oppe, og disse ble festet like 
nedenfor skuldrene. I Den Hvite Viking 
har de plassert slike ovale spenner midt på 
brystene til de barmfagre kvinnene, det ser 
ganske rart ut. Det var kanskje mer et 
uttrykk for regissørens oppfatning av vi- 
kingekvinnen, sier Oddny Andresen. Hun 
kan også avkrefte at vikingene hadde hom 
på hjelmen - det er ikke funnet noen slike 
hjelmer.

EF-tilpasning
Det er lite kontakt mellom filmmiljøet 

og forskningsmiljøet på dette feltet. Mens 
filmene har et brutalt og “romantisk” vi- 
kingebilde, kan forskningen etterhvert sies 
å vektlegge et mer sivilisert bilde av vikin
gene.

-1 forskningen gis et mer helhetlig og 
mindre konfliktfylt bilde av vikingetida. 
Teknologi, økonomi og handel trekkes frem, 
kjente fenomener også fra vår tid. De er 
også internasjonale og bereiste. Vi fjerner 
på den måten det fremmedartede ved vi-

Alle får jobb
Alle som har tatt hovedfag i arkeolog 

her på universitetet, har hittil fått jobb 
Typiske arbeidsplasser er museer, fors 
kning, media, kortere engasjementer og pfl 
sjektstillinger. Du kan også få jobb soi» 
for eksempel fylkesarkeolog.

Selve gravinga i bakken er det stort se» 
studenter som tar seg av, og arkeologisk 
denter får ofte sommeijobb på utgravnin 
ger.

Den som vil begynne på arkeologi, tø1 
velge mellom tre semesteremner: Nordnorsk 
arkeologi, allmenn arkeologi og historisk 
arkeologi. Tilsammen utgjør disse tre£ 
mellomfag, to av dem blir et grunnfag.

Oddny Andresen skriver hovedoppgave om stereotypiske vikingfremstiilinger.
<•*<’ j r> rt*/ > v■ v
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De fleste sloveneme bor i Slovenia, den nordligste delen av eks-Jugoslavia.

Men noen bor også i Østerrike, og det er dem Eva Klingenberg har skrevet sin hovedoppgave om.

Eva Klingenberg tar hovedfag 
i sosialantropologi, og har hatt et 
halvt års feltarbeid i Klagenfurt, 
som er den sørste byen i Kåmten- 
området. I dette området bor de 
fleste østerrikske sloveneme, om- 
trent 50-60 000 stykker.

- Du kan gjeme reise til Kåm- 
ten som turist uten å merke at det 
bor slovenere der, sier hun, - de 
er nokså usynlige. Kulturelt sett 
er germanerne og sloveneme gan- 
ske like, men det er omtrent ikke 
kontakt mellom de to gruppene. 
Forskjellene ligger på det menta- 
le plan. Da jeg bodde i Klagen
furt, merket jeg etterhvert en slags

Eva Klingenberg skriver 
hovedoppgave om slovenere i 
Østerrike.

Usynlige slovenere
melankoli - traurichkeit - blant 
sloveneme. Blant de italienske 
sloveneme fant jeg ikke noe slikt.

- Det bor omtrent 100 000 slo- 
venere i Italia og to millioner i 
Slovenia. I Italia er rammefor- 
holdene annerledes enn i Østerri- 
ke.

Sloveneme motarbeides
- De germanske myndighete- 

ne motarbeider systematisk slo
veneme i Kåmten, mener Eva 
Klingenberg, -selv om slovener- 
ne har like rettigheter formelt sett, 
er de ikke likeverdige i praksis.

Det har bodd slovenere i Kåm- 
tenområdet siden år 500, men 
grensene har blitt flyttet flere gan
ger. Etter første verdenskrig ble 
sloveneme delt mellom Jugosla
via, Italia og Østerrike. Under 
andre verdenskrig var det mange 
slovenere som ble sendt i fange
leire.

- Det finnes to historieforstå- 
elser i Kåmten, sier Eva Klingen
berg, - den slovenske og den ger
manske. Dette er noe av 

bakgrunnen for den mentale for
skjellen mellom slovenere og ger
manere.

I dag finnes det ett slovensk 
gymnas i Østerrike, det ligger i 
Klagenfurt, og det varierer fra 
strøk til strøk om det finnes bar
neskoler med slovensk undervis
ning.

- Sloveneme i Østerrike lever 
under barske rammeforhold, og 
nazismen blomstrer opp i Østerri
ke, forteller Eva Klingenberg.

- Da jeg var der, hadde de 
samlinger med flere tusen nazis
ter. Dette går utover alle, og kan
skje særlig sloveneme som bor 
der. Men sloveneme ønsker seg 
ikke et Stor-Slovenia. De ønsker 
å bli synlige, og å bli anerkjent 
som likeverdige, sier hun.

Hovedfaget krever modning
Hovedfagsstudenter i antropo

logi har innbakt feltarbeid i studi
et. Når du er på feltarbeid, bor du 
i det miljøet du studerer, vanlig
vis i ett eller to semestre. Der 
driver du såkalt deltakende ob

servasjon. Men først må du tenke 
ut en problemstiling du vil jobbe 
med. Du må også lage to innle
veringsoppgaver og følge en del 
undervisning, tilsammen tar dette 
omtrent halvannet år. Så kan du 
reise avgårde. Studenter fra Trom
sø har reist til blannt annet New 
Zealand, Australia og Nord-Russ- 
land, og mange har studert sam
funn i Nord-Norge.

- Jeg hadde lyst til å dra til 
Europa, forteller Eva Klingenberg. 
Hun dro til Kåmten første gang i 
1990, og målet var å sette fokus 
på sloveneme, på hvordan de for
står seg selv - altså det slovenske 
verdensbilde.

- Jeg trivdes kjempebra der, 
lærte mye og ble godt kjent med 
folk, sier hun.

Hun jobbet på tysk. Andre 
ganger må studentene lære seg 
språket der de kommer, da tar som 
regel feltarbeidet lengre tid.

Når du kommer tilbake til 
Tromsø igjen, må trådene samles 
og inntrykkene struktureres. Det 
kan ofte være vanskelig å analy

sere og bearbeide egne 
opplevelser, dette kre
ver en modningsprosess 
som kan ta tid. Antro
pologi hovedfag er nor
mert til to og et halvt 
år, men det er få som 
klarer det på så kort tid. 
Det er mye en må sor
tere bort også, oppga- 
ven skal være på 100- 
150 sider.

Når oppgaven er 
ferdigskrevet, må en 
holde en prøveforeles- 
ning, og deretter er det 
muntlig eksamen. Eva 
Klingenberg skal ha ek
samen i september.

Nyttig redskap
- Antropologien er 

et nyttig redskap å ten
ke med, sier Eva Klin
genberg, - og antropo- 
loger er anvendelige til 
mye, som media, ut
danning, forskning, de
partementer og pro
sjekter. En tidligere 
hovedfagsstudent i an- 
tropologi herfra er til 
og med ansatt i Kre
dittkassen i Oslo.

Legger du merke til alle de gamle husene som ligger spredt mellom betongkolosser og nybygg i Tromsø sentrum? 

Lurer du av og til på hvem som bodde der, hva de drev på med?

Sveinulf Hegstad har skrevet hovedoppgave om sosial lagdeling, boliger og boforhold i Tromsø mellom 1900 og 1920.

I 1900 hadde Tromsø 7 000 
innbyggere, som i hovedsak bod
de i et lite byområde mellom Buk
ta, Muségata og Vestregata. Det 
er denne byen vi finner beskrevet 
blant annet i Cora Sandels Alber- 
te-bøker. De forskjellige sam
funnslagene bodde i forskjellige 
strøk av byen, og Sveinulf Heg
stad har sett nærmere på tre 
disse strøkene.

av

Overklassen i sentrum
I det sentrale sentrum, det vil 

si Storgata; Sjøgata og Fredrik 
Langes gate, bodde de fleste av 
byens kjøpmenn, større håndver
kere og andre som tilhørte øver
ste sosiale sjikt. De hadde store 
hus, vendt ut mot gata. I bakgår
dene og på kvistene kunne de leie 
ut rom til mellom- og arbeider- 
klassefolk. Compagniet i Sjøgata 
(med Prelaten i kjelleren) var en 
slik kjøpmannsgård. Det som nå 
er Folkets Hus, i enden av gågata, 
er også et eksempel på en slik 
bolig. Her hadde en overklasse- 
familie 260 kvadratmeter, cora 
Sandel bodde en tid i dette huset.

Sveinulf Hegstad har skrevet 
hovedoppgave om boforhold i 
Tromsø fra 1900 til 1920.

Tromsø for 75 år siden
Mellom- og arbeiderklasse i 

Vestregata
I Vestregata, to hakk ovenfor 

Storgata, bodde det mellom- og 
arbeiderklassefolk. Her kunne vi 
finne mindre håndverkere, som 
skomakere og blikkenslagere, 
funksjonærer, fiskere, tømmer
menn, ishavsfolk og vanlige ar
beidere, men ingen fra overklas
sen. Her også ble det leid ut rom.

Fattigstrøket Stranda
De fattigste Tromsøværinge- 

ne holdt til i Strandaområdet, det 
vil si mellom dagens Skarven og 
Mack.

Her bodde de i gamle kirke
stuer, som landsens folk tidligere 
hadde satt opp som losji når de 
skulle på kirkebesøk til Tromsø. 
Kirkestuene var i 1900 fast be
bodd, og gjeme utvidet og på- 
bygd med en etasje. Innbyggerne 
på Stranda var stort sett arbeide
re, noen av dem jobbet kanskje 
på Mack bryggeri, som allerede 
da var etablert. De siste kirkestu
ene på Stranda ble revet rundt 
1960.

Landsteder oppå øya
Det var store lønnsforskjeller 

i Tromsø på denne tida. En gjen
nomsnittlig kjøpmann tjente i 
1918 fem ganger som mye som 
en gjennomsnittlig arbeider. I til
legg til bygårdene i sentrum had
de overklassen ofte et eget lands
ted lenger oppe på Tromsøya, der 
de bodde om sommeren.

Fra 1900-1920 ble det popu
lært å bygge villa i de mer landli
ge omgivelsene ovenfor byen, og 

mange av landstedene ble gjort 
om til helårs villaer. Området 
langs Kirkegårdsveien ble et ty
pisk boområde for overklassen på 
denne tida, noe en kan se på man
ge av husene som står der frem
deles.

Stor befolkningsvekst
Fra 1900 til 1920 økte Trom- 

søs befolkning med 40%, og det 
var stor bolignød. Det offentlige 
engasjerte seg i boligsituasjonen, 
og områdene nord og sør for sen
trum ble bygd ut. På nordsiden 
fikk vi boliger i blant annet Fogd 

Aunegården er en av de gamle kjøpmannsgårdene som fremdeles står i sentrum.
Foto: H. Brandt 1957

Dreyers gate og Rektor Steens 
gate, og sørover kom det hus i 
Balsfjordgata, Ramfjordgata og 
Malangsgata. Husene her ble be
bodd av lavere samfunnslag, og 
som regel var det flerleilighets- 
hus, der hver familie hadde en 
etasje.

Bilder som kilde
Sveinulf Hegstad var ferdig 

med oppgaven sin i april i år, et
ter å ha holdt på i tre og et halvt 
år. Da hadde han jobbet ved si
den av. Noe av det spesielle med 
oppgaven hans, er at han har brukt 

fotografier som kilde, i 
tillegg til mer vanlige 
kilder som folketel- 
lingsmateriale, selvbio
grafier, likningsprotokoller, munt
lige kilder og branntakster.

- Det vanskelige med en ho
vedfagsoppgave er at det både er 
en læringsprosess og en fors
kningsoppgave, du må lære me
toden mens du jobber, sier han. - 
Men hovedoppgaven er visst det 
verste i løpet av et forskerliv.

Nå jobber Sveinulf Hegstad 
ved Nyere Kulturhistorisk avde- 
ling på Tromsø Museum, men han 
håper på en jobb innen kultur- 
minnevemet.

- Det ville jo være en naturlig 
jobb med en slik hovedoppgave, 
sier han.
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De valgte å henge seg på landets eneste mulighet til å studere engelsk og allmenn litteratur midt på sommeren. Få 

misunte dem hardt arbeid over studiebøker i juni og juli måned. Men nå er det de som har grunn til å smile, med et 

mellomfag i boks som ellers ville tatt et vanlig semester i tid og lån.

Sommerstudentene blir hørt i engelsk kulturkunnskap av lærer Anne Evang.

Høsten-92 var opplegget klart 
for et tretermins-studie på allmenn 
litteratur og engelsk ved Univer- 
sitetet i Tromsø. Studentene fikk 
tilbud om en ordning som ga dem 
mulighet til å ta mellomfag på 
under et kalenderår ved å ta i bruk 
deler av sommerferien. De første 
studentene har nå kommet gjen- 
nom ordningen og er slitne, men 
fornøyde over å være ferdig med 
mellomfag.

Bra opplegg
På engelsk var det rundt 35 

av 100 grunnfagsstudenter som 
tok mellomfaget med tresemes- 
ters-ordningen. Under en prat, 
mens de ennå holdt på i begyn- 
nelsen av juli, var humøret meget 
godt der de satt og hadde pause i 
solsteken:

-Vi har vært innstilt hele året 
på at vi skulle studere også i som- 
mer, så det går jo i grunnen greit, 
og opplegget fra instituttets side 
er veldig bra. Lærerene er også 
utrolig engasjerte.

- Det er hardt å sitte inne når 
det er så fint vær som nå, men 
ellers er det så mye dårlig vær at 
det ikke gjør noe. Men det er 
klart at det er hardere enn å ta 
mellomfaget på ett vanlig semes- 
ter. Dette er nok ikke noe man 
kan gjøre flere år etter hverandre, 
sier de.

Men tanken på å spare inn et 
semesters studielån og tid holder 
de fleste av sommerstudentene 
oppe:

-Vi får 6000,- i stipend i til
legg til 9000,- i lån for de to må- 
nedene vi studerer. Det er mye 
mer stipend enn hva vi får ellers i 
året, så det er klart at det også 
påvirker valget om å gå tresemes- 
ters ordningen, sier engelskstuden- 
tene.

Det eneste de hadde å utsette 
på opplegget var kantinene som 
stengte og tok ferie lenge før de 
selv.

Fritt valg
Marit R. Westergaard er tidli- 

gere seksjonsleder og en av de 
som arbeidet for å innføre treter- 
minprosjektet. Hun sier ordnin
gen først og fremst er et tilbud til 
studenter som ønsker å kutte ned 
på studietid og -lån, og ønsker å 
bruke de lange feriene til å klare 
dette. Men det er fortsatt mulig å 
ta vanlig grunnfagseksamen for 
de som ønsker det:

-De som ikke ønsker å følge 
treterminsprosjektet kan avslutte 
sine engelskstudier etter grunn- 
fagseksamen i april. Forskjellen 
på et regulært grunnfag og treter- 
minsopplegget er kun at under- 
visningen er noe forskjøvet og 
komprimert. Undervisning til helt 
oppunder jul og terminstart like 
over nyttår gjør det mulig å av
legge endelig grunnfagseksamen 
i april i stedet for i mai. Det blir 
også tilbudt et regulært mellom
fagstillegg høsten 1994.

Likevel ferie
Hele opplegget kan virke svært 

slitsomt, men Westergaard påpe
ker at studentene likevel får ferie:

-Studentene har ofte måneds
vis lange ferier som mange kan
skje ønsker de kunne brukt til å 
bli fortere ferdig med studiet. Og 
ordningen er ikke helt umennes
kelig; studentene får fortsatt to 
ukers juleferie, en ukes påskefe
rie og fire ukers sommerferie, si- 
er Marit R. Westergaard.

Eneste i landet
Universitetet i Tromsø er det 

eneste i landet som tilbyr studen
tene tresemestersordning innen 
engelsk og allmenn litteratur. Da 
allmenn litteratur startet høsten- 
85 var det under ti studenter som 
møtte opp til første skoledag. Nå 
ligger kullet på ca. 50 studenter, 
og faget er nesten sprengt.

Rolf Gaasland og Even Arnt
zen er begge amanuenser og un
derviser sommerstudentene. Ek- 
samensresultatet for vårens 
grunnfagskull var det beste i fa
gets historie, og de to mener at 
tresemesterordningen har ført til 
en generell forbedring av hele stu
diet:

-Hele studiet har blitt mer ef
fektivt etter at tresemestersordnin- 
gen ble innført. Dessuten har vi 
fått midler til to nye stillinger som 
en konskvens av innføringen. 
Undervisningsvolumet på mel- 
lomfagsplan er mer enn tredoblet.

Eneste ulempen er kanskje at de 
ordinære studentene må begynne 
noen uker tidligere etter jul. Men 
de får jo også glede av smitteef
fekten det blir med flere stillinger 
besatt.

beskjed om dette ved semester- 
Viktig forskjell start.

Det er en forskjell mellom ord-

Even Arntzen og Rolf Gaasland er to av sommerlæreme i 
allmenn litteratur.

ningen på engelsk sammenlignet 
med allmenn litteratur. På en
gelsk kan studentene bruke hele 
året på å bestemme seg for om de 
vil gå treterminsordningen eller 
ikke. Allmenn litteratur krever
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Russisk

En sikker investering
Russisk kom tidlig til Universitetet Fra 1975 til 1985 lå studenttallet på rundt fire. Våren 1993 var det ny 

rekord med 80 studenter oppmeldt til eksamen.
o

■Å bli god i russisk betyr i dag en sikker og god jobb i fremtiden. Grensene mot øst ser jo ut til å fortsette 

å åpnes, og behovet for folk som kan snakke russisk vil bli enda større enn det er i dag, mener Erik 

Egeberg, professor i russisk ved Institutt for språk og litterattur.

Mangelen på folk som kan 
kommunisere på russisk er fort
satt så stor at de med grunn- eller 
mellomfag i russisk har gode ar
beidsmuligheter. Går man videre 
på hovedfag vil man kunne velge 
og vrake i jobber. Og det ser ut 
som behovet for folk med rus- 
siskkunnskaper bare øker.

- Handel og utveksling av va- 
ier og tjenester med Russland vil 
bare øke i årene som kommer, 
uansett hvilke politiske bølger som 
har makt i landet. Studenter som 
satser på russisk gjør en relativt 
sikker og fornuftig satsing, mener 
professor Egeberg som har vært 
red Instituttt for språk og littera- 
tur i 18 år. Men han påpeker at 
dette absolutt ikke er noe lett stu
dium:

- Å studere russisk krever mye 
arbeid og lesing. Mange tekster 
er ikke tilpasset nybegynnere og 
det blir nødvendigvis mye av å 
slå opp i ordbøker og pugging av 
gloser. Grunnfag i russisk, for 
eksempel, kommer innom både 
historie, kultur og litteratur i til- 
legg til språket. Litteraturpensum 
til grunnfag leses på originalsprå
ket.

Dra til Russland
Mange av studentene som tar 

russisk drar ett semester eller len- 
ger til Moskva, Arkhangelsk eller 
andre byer i Russland, for å stu- 
dere. Mange reiser mellom grunn- 
og mellomfag, men det er også 
mulig å ta turen i løpet av grunn- 
laget, selv om dette ikke alltid er 
i anbefale.

- I dagens Russland er det et 
rikt tilbud av kurs for utlendin- 
ger. Men alle kursene er ikke 
like bra lagt opp for studentene 
som kommer. De er ikke alltid 
like eksamensrelevante og litte- 
raturundervisningen er ofte gan- 
ske dårlig. Jeg vil ihvertfall an
befale studentene å komme hjem 
i god tid for å få eksamenstre- 
ning, sier Egeberg.

Russerne kommer
En samarbeidsavtale mellom 

Universitetet i Arkhangelsk og 
Universitetet i Tromsø for utveks
ling av studenter er også på trap- 
pene. Allerede i høst kommer det 
ti studenter fra Arkhangelsk til Ui- 
Tø. Professor Erik Egeberg hå
per at instituttet allerede til neste 
år kan sende 10-15 studenter fra 
Universitetet i Tromsø:

- Men da håper vi å få en avta
le med Universitetet i Arkangelsk 
slik at de norske utvekslingsstu
dentene kan komme inn i et sys
tem som passer med systemet her 
hjemme. Det blir mye lettere å 
sende studenter over når vi vet de 
kommer inn i et seriøst opplegg.

Kakkerlakker og vegglus
Å oppleve russernes dårlige 

standard kan være en absolutt po
sitiv erfaring for uvekslingsstuden- 
tene, mener professor Egeberg:

- Vi nordmenn har godt av å 
komme bort litt for å kunne se 
hvor godt vi egentlig har det. Mye 
er slitt og gammelt der borte. Men 
de holder det nogenlunde rent, og 
uansett så er ikke kakkerlakker

Det er lurt å studere russisk, mener professor Erik Egeberg.
farlige. Vegglus, derimot, kan 
være en mer ubehagelig opple- 
velse. Maten kan også være en 
prøvelse for mange, og toalette
ne er sjelden noe særlig å skryte 
av.

Men til tross for uvante for- 
hold har de aller fleste studentene 
vært fornøyd med oppholdet:

- Alt det manglende i våre øy
ne veies opp mot den menneske
lige varmen russerne viser oss ut- 
lendinger. De er utrolig gjestfrie 
og oppriktig hjelpsomme. De vi
ser rett og slett en sann medmen
neskelighet.

Arbeidsmuligheter
Professor Erik Egeberg mener 

at det ikke er lenge igjen før vi 
daglig vil møte russere, og mange 
offentlige etater og private bedrif- 
ter vil ha bruk for russisk-talende 

mennesker.
- Før ble Russland kun sett på 

som noe eksotisk. Etter peres
troika har grensene åpnet seg mer 
og mer, og det tror jeg den vil 
fortsette å gjøre. Etterhvert vil 
det bli bruk for folk som kan noe 
så enkelt som å ta i mot kirkekor 
og malerkunstnere fra Russland.

Mange private bedrifter prø- 
ver nå også å komme inn på det 
russiske markedet, og alle disse 
får etterhvert bruk for folk som 
kan russisk.

- Kunnskap i russisk vil bli 
mye verdt etterhvert, så dette kan 
jeg anbefale alle studenter. Enes- 
te forutsetningen er at de er moti
vert for et ganske hardt studium, 
avslutter Egeberg.

Tilbud 
på ISL

På Institutt for språk og 
litteratur (ISL) har de 
studietilbud i de tradi
sjonelle fagene som 
nordisk, finsk, tysk, 
russisk, allmenn litte
raturvitenskap, en
gelsk og kunsthistorie, 
i tillegg til lingvistikk.

Fransk grunnfag star
ter opp for første gang i 
høst. Det har ikke vært 
tid til å få i stand noe 
forkurs i år. Men dette 
skal det gjøres noe med 
før neste kull tar til høs- 
ten-94. De som ikke fyl
ler kravene til forkunn
skaper i henhold til 
studieplanen, bør bruke 
tiden til skaffe seg dis- 
se ved for eksempel å ta 
ex. phil, forprøven i fo- 
netikk og språkvitenskap 
og/eller forkurs i fransk 
vår-94.
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Det finnes et tilbud om 
intensivkurs hver som
mer i forprøven i fone
tikk og språkvitenskap. 
Kurset starter opp i slut- 
ten av juli med tre ukers 
opplæring og én ukes re- 
petisjon/oppgaveløs- 
ning, og med eksamen i 
begynnelsen av septem- 
ber.
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Institutt for språk og lit
teratur (ISL) har fått 
forespørsel om som
merkurs i norsk for ut- 
lendinger og tysk for stu- 
denter som ønsker å 
reise til utlandet for å ta deler 
av sin utdanning der. Dette 
har resultert i at tyskseksjonen 
har planlagt oppstart av et prø- 
veprosjekt høsten-93. Det er 
snakk om et tre-vekttallsem- 
ne i tysk som bygger på for
kunnskaper tilsvarende c-språk 
fra videregående skole. Tilbu- 
det er ikke endelig godkjent, 
men det vil i tilfelle gjelde for 
studenter som allerede har søkt 
om opptak eller som er regis- 
trert som studenter ved UiTø 
tidligere.

I faget antikkens språk og kul
tur har den foreløpig eneste 
foreleser i faget forskningster- 
min. Det blir tilbudt undervis
ning i vårsemesteret i kultur- 
delen av faget, mens det til 
høsten starter semesteremne i 
latin ved hjelp av vikar.

Seksjonen for samisk ga høs- 
ten-92/våren-93 for første gang 
et tilbud til studenter som ikke 
har samisk som morsmål. He- 
le 18 personer var opp til eksa- 
men i mai. Dette har resultert i 
et ønske fra disse (og andre 
studenter) om oppstart av sa
misk grunnfag høst-93. ISL 
har kommet studentene i møte, 
og kan allerede i høst tilby sa
misk grunnfag til studenter som 
fra før har samisk semesterem
ne eller tilsvarende forkunnska
per.
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Voksen

Avdeling for Arktisk Biologi (AAB) 
utgjøres av Zoofysiologisk faggruppe ved 
Instiutt for Medisinsk Biologi. Avdelin
gens nybygg ligger cirka 300 meter vest 
for MH-bygget og består av kontorbygg, 
driftsbygninger og 38 mål innhenget om
råde for hold av store forsøksdyr. I tillegg 
har AAB en feltstasjon på Ryøya, cirka 1 
mil sydvest for Tromsø, og en helårs felt
stasjon i Adventdalen på Svalbard.

Avdelingens formål er å studere fysio
logiske og økologiske tilpasninger til ark
tisk levevis hos pattedyr og fugl, med sikte 
på å fastlegge deres basale livsvbehov.og 
deres toleranse til forandringer i miljøet. 
Slik viten er fundamentalt nødvendig blant 
annet for å kunne forvalte våre polare res
surser, og for å kunne foreta studier som 
har til hensikt å forutse effekter av inngrep 
i naturen.

Dyr
Forskningen omfatter studier av skan

dinavisk rein, Svalbardrein, moskus, våge
hval, grønlandssel, klappmyss, crabeater, 
sel, polarrev, lirype, fjellrype, Svalbardry- 
pe og ærfugl. Studiene foretas både i labo
ratorier på dyr i fangenskap og på fritt
levende dyr i felt, i forbindelse med 
ekspedisjoner til for eksempel Finnmark, 
Svalbard, Ishavet (Vest- og Østisen) og 
Antarktis.

AAB tilbyr kurs i generell og kompa
rativ fysiologi for realfagsstudenter, både 
på laveregradsnivå (Bio-272), hovedfags
nivå (Bio-471) og doktorgradsnivå (Bio- 
472), og gir videre forskerutdanning på 
hovedfags- og doktorgrads-nivå.

Vågehval
Det finnes ca. 87000 vågehval i norske 

farvann i sommerhalvåret. For å kunne fast
legge hvilke matbehov disse dyrene har, er 
det nødvendig å kjenne deres energibehov, 
hvilket byttedyr de velger å spise, og i 
hvor stor grad de kan nyttiggjøre seg næ
ringen i de forskjellige typer byttedyr. I 
tillegg er det viktig å finne ut hvor dyrene 
oppholder seg til forskjellige tider av året 
Studier av disse forholdene gjennomføres 
dels ved hjelp av analyser av materiale 
innsamlet i forbindelse med forsknings- 
fangst av vågehval, dels ved feltstudier av 
levende hval ved bruk av radio- og satei- 
littsendere.

Grønlandssel
Bestandene av de arktiske selartene, 

grønlandssel og klappmyss, teller til- 
sammen over 1 million dyr i norske for
valtningsområder. Studier av artenes ener- 
gibalanse og utbredelse gjennomføres på 
lignende måte som for vågehvalen, blant 
annet ved å overvåke dyrenes adferd via 
satellitt. Lignende studier gjennomføres 
også i Antarktis på verdens mest tallrike 
selart, crabeater-selen, som teller i størrei- 
sesorden 15 millioner dyr.

AAB har i sit nybygg to 42000 liters 
basseng for hold av sel, samt utstyr for 
måling av selenes energiforbruk under skif
tende betingelser, blant annet et klima- 
kammer for studier av omgiveisestempe- 
raturens effekt på selens stoffskifte.

Rein
Reinen er en drøvtygger som kan for

døye plantefibre ved hjelp av et komplekst 
vommiljø av bakterier, ciliater og mikxo-

Måling og prøvetaging av mage-tarmsystemet til en vågehval ombord på 
hvalfangstskuta “Båragutt”.

Avdeling for arktisk biologi

JF ^Bk. I I "W

w I ■ WL I

biell sopp. På fastlandet domfees 
sommer- og høstbeite ofte avp 
energirike urter, gress og lyng 
nen vinterstid spiser mye lav.l 
rem-vommens mikrobielle systt 
vendig for å forstå hvordan reia 
passe seg de store endringene il 
tilgjengelighet av mat gjennom 
diene gjennomføres blant annet 
dersøke i hvor stor grad reinø 
fordøye ulike beiteplanter.

I Norge er reindriften basert? 
beite, men i enkelte områder| 
vinterbeitene av snø og is. Fom 
korte kriseperioder om vinteren 
til å redusere tapene av dyr. E1 
ning er at remen kan utnytte fw 
me nivå som om den spiste nod 
diett, utan å fa fordøyelses-probl 
arbeides ved AAB med 1 fÉB
MDOlM 3'vXI ICrø VOG 41 U nuCl 
kvaliteter og arter av rundhal 
gress kan benyttes.

Reinsdyrforskningen ved & 
ter også studier av fysiologi 
hos Svalbardreinen. Svalbard^ 
i et økosystem som er relativt liij 
av mennesker: Dyrene jaktes ikt 
en særlig grad, de har ingen køj 
deer ikke utsatt for rovdyr og 
gjenstand for reindrift. Svalb» 
dens ressursgrunnlag represent 
et unikt biologisk system for 
fundamentale biologiske prø^ 
begrenser antallet dyr, hvordan d 
vekstrate reguleres og hvordan« 
latende langvarig likevekt me& 
og de plantene de spiser oppreW

Moskusen er likesom røæså)j 
risk drøvtygger, og «r gjmswri 
av fordøyelse og forumyttefee 
Avdelingen holder for dette 
skuflokkpå 14 dyr på Ryøya utej 
sø. Dyrene benyttes også i fotbM
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iisatelitt-sender limt til pelsen på ryggen.

Svalbardrype i dokk i vinterlandskap.

Foring av moskuskalv med tåteflaske.

Forsøksforing av reinsdyr med ensilert gress.

Alle foto er tatt ved Avdeling for Arktisk Biologi

■
1 __ ___

■r I iB >
j lill 'IH » BBS w» JF!■ ^^B EE jp
IS1 |^Hk HB ^B w^BH u
■ ShlÉ

j studier av temperaturreguleringer, det vil 
rj si hvordan et dyr er i stand til å oppretthol- 
1de en konstant kroppstemperatur uavhen- 
J gig av dramatiske endringer i omgivelse- 

a sentral ved AAB og gjennomføres også på 
en rekke andre arter, som reinsdyr, sel, 
polarrev, ærfugl og ryper.

■

1 Svalbardrype
I polare strøk er lys-mørke-rytmen kraf

tig dempet eller helt fraværende i perioder 
av året. Ved AAB studeres Svalbardryper 

j for å øke vår kunnskap om hvordan for 
eksempel biologiske rytmer fungerer un
der høyarktiske lys-forhold. Under kon
trollerte eksperimentelle lys- og tempera- 
turpåvirkninger studeres de rytmiske 
endringene i rypenes energibalanse, akti
vitet, reproduksjon og fjærdrakt. Hensik
ten er å studere de fysiologiske mekanis
mer som tilpasser rypene til konstant lys 
eller mørke, lav omgivelsestemperatur og 
redusert næringstilgang. For dette formål 
er det i AAB’s nybygg bygget et eget bio- 
rytme-laboratorium med lydisolerte rom, 
hvor styring av lys og temperatur og regis
trering av rypenes aktivitet skjer automa- 
fck.

B L Også andre arter, som sel, reinsdyr og 
polarrev, er gjenstand for tilsvarende stu
dier av døgn- og årsrytmer i fysiologiske 
prosesser: Polarrev på Svalbard har for ek
sempel om sommeren rik tilgang på fugler 
og egg rundt Svalbards mange fuglefjell. 
Om vinteren er imidlertid mattilgangen 
usikker, og revene vil derfor oppleve kor
tere og lengre perioder med sult. I tillegg 
må de tåle de harde klimatiske forholdene 
som råder om vinteren, med stummende 
mørke, snø og vind, samt temperaturer ned 
mot -40 grader celsius. Polarrevens tilpas
ninger til disse betingelsene studeres ved 
st dyrenes stoffskifte, forinntak, kropps- 

1 trekt, bevegelsesaktivitet og kroppstempe- 
I råtur registreres gjennom døgnet og året.
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TROMSØJENTA"
- Lørdag 28. august kl. 17.00

BUL-Thtmsø ønsker nok en gang jenter i alle aldre fra 
fjern og nær velkommen til jenteløp i Thtmsø. 

Løypetraséen er 5 km fra Prestvannet til Polarsenteret

Startkontigent for enkeltløpere: kr. 80 pr. person 
Bedrifter/lag (min 10 personer): kr. 70 pr. person 
Forhøyet startkontigent etter ordinær påmeldingsfrist: kr. 100 pr. person, 
inntil kl. 14.00 på løpsdagen

Mange premier!

Påmeldingsblanketter finner du i banker, sportsforretninger samt en del postkontor.

Postadresse: "Thnnsøjenta", boks 43,9001 TromsøInformasjonstelefon: 083-76238/ 090-95136

ORD1NÆR PÅMELDINGSFR1ST: 20 AUGUST

STUDENTER 
"N TIL TROMSØ!

Få studiepengene 
til å rekke lenger... 
40.000 vareartikler til lavpris! 
Dagligvarer, Ferskvarer, Frukt/Grønt, Blomster, 
Kjøkkenutstyr, Småelektrisk, Leketøy, Verktøy, 
Sport/Fritid, Maling, Bilrekvisita. Utstyrsvarer, Sko, 
Reiseeffekter, Dameklær, Herreklær, Barneklær, 
Bakeriutsalg og mye, mye mer........

Samle dine kjøp 
hos oss og få til
bakebetalt 2% 
kjøpeutbytte i 
januar neste år. 
kl MEDLEM!

ON UNE - LOTTO - TIPPING - MALTIPS - BETAL MED BANKKORT - GRATIS PARKERING ... en del av Forbrukersamvirket NORD
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Bastard med framtidsmuligheter
Norges Fiskerihøyskole er en merkelig “bastard” med en unik blanding av fag, sier rektor ved NFH, 

Bjørn Hersoug. Fiskerihøyskolen tilbyr fiskehelse-, havbruk- og fiskerikandidatutdannelse, 

samt en rekke biologifag, sosialøkonomi og mulighet for å ta hovedfag i samfunnsfag.

- Det er fiskerikandidatstudiet 
jom holder fagene ved fiskerihøy- 
skolen sammen, og det er vel og- 
så dette studiet som er mest kjent 
utenfor skolen. Studiet har eksis- 
tert i 20 år nå, og vi har tilsammen 
utdannet 200 fiskerikandidater på 
den tida, sier Bjørn Hersoug. - 
Alle disse har fått interessante og 
uldels godt betalte jobber.

Nytt bygg
Fiskerihøyskolen begynner et- 

Ierhvert å få et anerkjent rykte 
over hele landet. NFH har til
ing på en stor havbrukstasjon på 
lingvassøya, og eier flere fors- 
ningsfartøy, blant annet “Jan 
Mayen”.

Og til jul 1994 vil hele fiske- 
lhøyskolen flytte inn i et flun- 
ende nytt bygg på universitets- 
mrådet. Her skal det bli nærmere 
2 000 kvadratmeter med audito- 
lier, leseplasser og kontorer til vel 
160 ansatte og 500 studenter.

Store muligheter for 
fiskerinæringa

- Vi på NFH er vel program- 
torplikta til å være optimistiske. 
Ilen jeg ser enorme muligheter 
for fiskerinæringa både i Norge 
og særlig i Nord-Norge, sier rek- 
oren.

- Dette avhenger likevel av at 
'i kan få i gang en ressursskaping 
få land når det gjelder viderefor- 
tdling av fisk. Vi må lære å ut- 
lytte nisjene i markedet. Vi må 
også få kontroll på ressursuttaket, 
noe som krever effektiv oppføl- 
ging av avtalene med russerne og 
EF.

80 000 ansatte
- Før solgte russerne 90% av 

torsken sin på det russiske marke- 
iet. Nå går 90% til det europeis- 
ke markedet. Russerne har dess- 
tten overfisket kvoten sin med 
100 000 tonn torsk, forteller Bjørn 
fersoug. - Dette er en enorm 
utfordring for oss.

- Russerne har hatt en helt an- 
terledes fiskerinæring enn Nor- 
K De har hatt ett sentralt firma 
som eide alle trålerne, all fiske- 
foredlinga, en masse hjelpefunk- 
!joner og som hadde 80 000 an- 
*atte. Nå er det 
toyesom foran- 
føs der.

NFH har 
Omarbeidet 
M Russland 
!*<ien 70-tallet, 
•g kontakten 
Ovides stadig 
'1 nye områ- 

1 I dag sam- 
^ider fiske- 
^øyskolen med tre russiske 
forskningsinstitusjoner.

“Problemet med 
fiskerikandidatene er 
ikke stryk, men at de 
får så gode jobbtil
bud underveis at de 
slutter på studiet”

Alle har fått jobb
Fiskerihøyskolen har hatt pro- 

Jlerner med rekrutteringen til fis- 
Jerikandidat-, havbruk- og fiske- 
klsestudiet. Men nå har søkingen 

seg opp, og søkertallet til fis- 
*er>kandidatstudiet er fordoblet

- Vi spiller på det beste fra både høyskole- og universitetsmodellen, sier Bjørn Hersoug, rektor ved 
Norges Fiskerihøyskole

siden i fjor.
- Jeg tror dette skyldes tre ting, 

sier Bjørn Hersoug, - for det før- 
ste er det større 
optimisme i næ
ringa. Dessuten 
har vi hatt infor- 
masjonskampan- 
jer overfor studen- 
ter i videregående 
skoler.

- Sist, men 
ikke minst, viser 
det seg at alle de 
200 ferdigutdan- 

nede fiskerikandidatene har fått 
interessante og godt betalte job- 
ber.

Tverrfaglig studium
Fiskerikandidatstudiet er satt 

sammen av biologiske, teknolo- 
giske og sammfunnsvitenskapeli- 
ge fag, og det tar fem år. De tre 
første årene er felles, og så kan du 

velge en spesialisering. De fleste 
velger noe innen økonomi eller 
organisasjon. Fra 1994 kommer 
det en ny spesialiseringsretning, 
nemlig markedsføring.

For å kunne begynne på dette 
studiet, må du ha minst 6 måne- 
der med praksis fra fiskerinærin- 
ga. Hvis du ikke finner praksis- 
plass selv, har NFH stort 
kontaktnett og kan hjelpe deg. Det 
er en stor fordel å ha vært innom 
næringa før du begynner å stude- 
re.

- På studiet er 
det godt miljø, 
og vi nærmest 
“leier folk frem 
til eksamen”, si- 
er Bjørn Her- 
soug. - Stryk er 
ikke noe stort 
problem på fis- 
kerikandidatstudiet. Men det er 
et problem at studentene får så 
gode jobber i studietida at de vel

“Fiskerinæringa 
har enorme mulig
heter i Norge, og 
særlig i Nord-Norge”

ger å slutte.
Som ferdig fiskerikandidat er 

det særlig tre typer jobber som 
ligger for dine føtter: Du kan 
jobbe i selve næringa, du kan få 
jobb i fiskeadministrasjon eller - 
organisasjoner, og du kan drive 
med forskning og undervisning.

Både høyskole og 
universitet

- Vi har eget styre og egen 
rektor her på 
Norges Fiskeri- 
høyskole, sier 
rektor Bjørn 
Hersoug.

- Samtidig er 
vi en del av uni
versitetet og får 
det meste av vå- 
re driftsmidler 

derfra. Vi prøver å spille på det 
beste både fra universitet- og høy- 
skolemodellen.----- -----------

Fagene ved NFH
Fiskerikandidatstudiet

Fiskerikandidatstudi- 
et er på 5 år, og det tas 
opp inntil 35 studenter 
hver høst. Studiet inne- 
holder elementer fra bio- 
logi, samfunnsvitenskap 
og teknologi, og som fer- 
dig fiskerikandidat kan 
du gå inn i de fleste job- 
ber i fiskerinæringen. 
Det siste året kan du vel- 
ge spesialisering innen 
ressurser og fangst, for- 
edling og produksjon el- 
ler salg og markedsfø- 
ring.

Havbruksstudiet
Havbruksstudiet tar for seg 

oppdrettsnæringa. Studiet har tre 
grader: cand mag etter 3 1/2 år, 
cand, scient etter 5 år og doktor- 
grad etter ytterligere 3 år. Det tas 
opp inntil 25 studenter i året. Stu- 
diet har hovedvekt på biologi og 
krever kunnskaper tilsvarende 
2MN, 2KJ og 2BI eller 2FY fra 
videregående skole.

Fiskehelsestudiet
Etter store tap i oppdrettsnæ- 

ringen på grunn av sykdom på 
fisken, var behovet klart for “fis- 
keveterinærer”. Fiskehelsestudi- 
et har tre grader: cand, mag etter 
3 1/2 år, cand, scient etter 5 år og 
muligheter for doktorgrad. De 
første kandidater fra fiskehelse- 
studiet uteksamineres i 1994. 
Opptakskravene til dette studiet 
er enten 3MN, 3KJ og 2BI/2FY 
eller 3MN, 2KJ og 3BI/3FY.

Åpne biologistudier
NFH har tre fagseksjoner 

med tre hovedfagsretninger hver:
Seksjon for akvatisk biologi:
- marin zoologi
- marin botanikk
- ferskvannsbiologi
Seksjon for marin biokjemi:
- mikrobiologi
- marin biokjemi
- komparativ immunologi 
Seksjon for ressursbiologi:
- akvakultur
- akvatisk fysiologi
- ressursbiologi

Hovedfag i 
samfunnsvitenskap

Hvis du har cand, mag-eksa- 
men i samfunnsvitenskap, kan du 
ta hovedfag med en fiskerifaglig 
spesialisering på NFH.

Sosialøkonomi
NFH tilbyr både grunnfag, 

mellomfag og hovedfag i sosial- 
økonomi. Sosialøkonomien for- 
søker å forklare og frostå de øko- 
nomiske mekanismer i samfunnet. 
Grunnfaget begynner hver vår, og 
undervisningen på mellomfag 
foregår på våren. Sosialøkonomi 
kan kombineres med andre sam
funnsfag og med realfag.

NFH:
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APPU:

Lær å bli lærer
Avdeling for praktisk-pedagogisk utdanning (APPU) er stedet for deg som ønsker å bli lærer.

Kombinert med to andre fag og ett år på APPU kan du få undervisningsompetanse på ungdomsskoler 

og videregående skoler.

- Studentene bør tenke kombinasjon av fag på et tidlig tidspunkt,

sier Einar Størkersen, amanuensis på APPU.

APPU-bygningene er kjent for sin særegne arkitektur med alle slags vinkler.

Hvis du velger en praktisk-pe
dagogisk utdanning for allmenn- 
faglærere, vil du ofte stå lenger 
frem i køen om jobbene på ung
domsskoler og gymnas enn de som 
har tatt lærerutdannelsen på læ
rerhøgskolen. Men da må du ha 
valgt noen fag som det er bruk for 
på skolen. Ønsker du derimot å 
bli bameskolelærer, må du gå læ
rerhøgskolen, siden undervisning 
på barneskoler krever en generell 
innsikt i flere fag.

Ta et valg
-Når man har passert sine før

ste 20 leveår, bør man tenke grun
dig igjennom hva man ønsker å 
bli og ikke bare ta flere fag som 
gir høyt studielån og kanskje ikke 
noe yrkeskompetanse, mener Stør- 
kersen. -Hvis man ønsker å bli 
lærer, kan man studere hos oss. 
Man må selvfølgelig også tenke 
interesse, men det er ikke alle fag 
som det gis undervisning i på ung
domsskoler og videregående sko
ler.

Endelig ett-årig
Fra og med høsten 1994 vil 

den praktisk-pedagogiske utdan
ningen utvides fra et halvt til ett 
år. Dette er faktisk noe avdelin
gen har foreslått siden 1977, og 
nå har endelig departementet skå
ret igjennom. Ønsket om utvidel

Amanuensis på APPU, Einar Størkersen, er glad for utvidelsen 
fra et halvt til ett år på den praktisk-pedagogiske utdanningen.

se var der for å forbedre det te 
retiske studiet, fordi den lan? 
praksisperioden spiste opp mye? 
semesteret:

-Studentene har, når utdarn 
gen skal skje på et halvt år, tre 
fire uker undervisning før de dr 
i praksis. Praksisperioden er» 
på åtte uker. Studentene sitter» 
igjen med bare tre-fire uker u 
dervisning etter praksisperiode 
før eksamen med 1500 sider pe 
sum tar til. En utvidelse til ei 
årig studie vil gi studentene lanf 
bedre tid og vil være mye guns 
gere, mener Størkersen.

Må flytte
Med utvidelsen av studiet 

det nødvendigvis behov for dc 
belt så mange praksisplasser? 
samme tid. Derfor må studenter 
være villige til å flytte på seg ir 
med at det ikke er mulig å finl 
praksisplass til alle i Tromsøor 
rådet.

-Studentene må regne med 
de vil bli plassert rundt i landsd 
len under praksisperioden. D 
kan kanskje oppstå som et pr 
blem for noen. Men det kan og 
være positivt at studentene kot 
mer seg litt ut av TromsøgrV 
og kanskje vil noen oppleve 1 
kalsamfunnet så bra at de kan te 
ke seg å flytte tilbake etter er 
utdannelse, sier Einar Størkerse



Infoavisa '93 47

Universitet er en utdanningsressurs

som er så stor at den har potensiale til

å nå samfunnet langt utenfor bykjer

nen Tromsø. UNIKOM står for Uni

versitetets Kompetansesenter, og er

det midlertidige navnet på et senter

planlagt bygget på universitetet

Dette senteret vil være et knutepunkt

mellom alle de forskjellige institutte

ne på Universitetet og samfunnet

APPUs ansatte kan nyte sol og utsikt over Tromsdalstind på kafferommet.
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Det er ønskelig at resten av 
landsdelen lettere skal kunne nå 
og bruke institusjonen vi befinner 
oss på, som blir sett på som den 
viktigste kompetanseinstitusjonen 
i Nord-Norge. Dette kan gjøres 
med videre- og etterutdanning, 
fjernundervisning og næringslivs- 
rettede seminarer.

-Det er mye fjernundervisning 
som flyr rett over hodene våre fra 
Bergen til Finnmark. Det er på 
tide at Universitetet i Tromsø og- 
så kan komme med et slikt tilbud, 
uttaler Einar Størkersen. -Fjer- 
nundervisning kan være alt fra te- 
lefonkonferanser til båndopptak 
av forelesninger, og bruk av mo- 
deme media sammen med tradi- 
sjonelle undervisningsformer.

Ut til samfunnet
Først og fremst vil UNIKOM 

være en organisering av forskjel- 
lige ledd som ligger under APPU, 
blant annet internopplæring, uni- 
versitetspedagogikk og universi- 
tetets praktisk-pedagogiske utdan- 
ning. Det vil bli opprettet en del 
nye stillinger ved senteret i for- 
bindelse reorganiseringen. Målet 
er at senteret skal virke som et 
knutepunkt for viderefomidling av 
informasjon mellom alle de for- 
skjellige instituttene og samfun- 
net. Eksempel på fjernundervisning.
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Studiet er bygd opp av mange 
vekttallsfag de første 3 1/2 årene. 
Deretter begynner du på et ho- 
vedfagsstudium med tilhørende 
hovedfagsseminar. Hvis du føl- 
ger studiet helt til hovedfagseksa- 
men, vil det på normert tid ta fem 
år. Miljøstudiet er et ordinært 
cand, mag/cand. scient - studium, 
og det er mulig å bare ta noen av 
vekttallsfagene uten å følge hele 
studiet. Den nyeste studieplanen 
er klar ved semesterstart.

Stor interesse
Joseph Fox underviser i Miljøfag 1. Han 

kan fortelle at det var 35 studenter som tok 
eksamen i vår, noe som tyder på stor inter
esse siden det var første gang kurset ble 
gitt. Han tror også at mange av disse vil gå 
videre til hovedfag. Så langt er miljøfag- 
studiet åpent.

- Men hvis det kommer mange flere 
etter jul, får vi se hva som skjer, sier han.

I dag er det mest naturvitenskap i mil- 
jøfagstudiet. Men det arbeides for å få mer 
samfunnsvitenskapelige aspekter inn i stu
diet. Dette er foreløpig på planstadiet.

Økologi og økonomi
Alle miljøfagsstudenter må ta en obli

gatorisk basisblokk på tilsammen 15 vekt
tall. Dette innebærer innføringskurs i 
økologi(Bio-105), Miljøfag 1 og Miljøfag 
2. Økologi er læren om samspillet mel-

Joseph Fox underviser i miljøfag 1 og 
er en av verdens fremste eksperter på 
snøleoparder.

Samfunnet trenger folk med kunnskap om miljø.

Nå kan du få miljøutdannelse ved Universitetet

i Tromsø.

Dette blir en tverrfaglig utdannelse, selv om ho

vedtyngden ligger innenfor fagene ved Institutt for

biologi og geologi (IBG).

allerede vært i gang i et halvt år, og interessen fra

studentene har vært stor.
lom levende organismer og deres fysiske 
og biologiske omgivelser. I Miljøfag 1 
kommer du nærmere inn på de anvendte 
aspektene av økologi, det vil si betydnin- 
gen av menneskelig aktivitet på miljøet, 
og ser på de delene av økologien som er 
særlig relevante for miljøproblematikken. 
Du trenger innføringskurset i økologi for å 
ta miljøfag 1.

Miljøfag 2 tar for seg mer geologiske 
sider av miljøet, og belyser jordas materia
ler og dynamiske systemer. Du kan ta 
Miljøfag 2 uavhengig av Bio-105 og Mil-

Miljøfagsstudiet har

jøfag 1.
I tillegg til disse obligatoriske fagene, 

anbefales det å ha basiskunnskaper i mate
matikk og kjemi.

Det vil også settes i gang et 10-vekttall- 
skurs i miljø- og ressursøkonomi, som star- 
ter opp våren 1994. Dette økonomikurset 
skal gå over to semestre og er meget sen
tralt i miljøstudiet. Kurset gis av Norges 
Fiskerihøyskole.

Miliø-forberedende
En ny ex. phil-variant er på trappene,

der idegrunnlaget for vår veksttankegang, 
alternative tankeretninger og økofilosofi vil 
være en viktig del. Dette er i tråd med 
blant annet Brundtlandrapportens anbefa
linger. En slik ex. phil-variant vil være 
åpen også for andre enn miljøfagstudenter.

Faglæreren er ekspert på 
snøleoparder

Joseph Fox, som underviser i Miljøfag 
1, er en av verdens fremste snøleopardek- 
sperter. Han er fra USA, men har tilbragt 
store deler av sitt forskerliv i Himalaya. 
Der har han hatt den sjeldne opplevelsen å 
stå ansikt til ansikt med en vill snøleopard 
to ganger. Snøleoparden er nemlig truet av 
utryddelse.

Ellers har Joe Fox gjort mange feltstu
dier av klovdyr, rovdyr og økologi i Alaska 
og Himalaya, og klovdyr er hovedområdet 
hans. Han ser mange likheter mellom Nord- 
Norge og Himalaya, for eksempel i dyre- 
hold, klima og økologi, og planlegger å 
forske videre på noen av disse likhetene.

Attraktivt i skoler
Torfinn Brønseth var kollokvieleder på 

Miljøfag 1 denne våren, og tar selv hoved
fag økologi. Han tror studenter med miljø- 
fagstudium har gode jobbmuligheter i ven
te.

- Mange vil nok få jobber i forvaltnin
gen, universiteter, departementer og ikke 
minst skoler. Det kommer an på hva slags 
spesialisering du velger. Men særlig på 
skolene har de et veldig stort behov for 
folk med miljøutdannelse.

Han kan fortelle at studentene som tar 
miljøfagsstudiet er veldig engasjerte og 
dyktige, selv om det er et veldig spenn 
studentene imellom.

- Jeg vil anbefale studiet. Hvis det ikke 
hadde vært for seint for meg, ville jeg tatt 
det selv, sier han.

- Og jeg regner med at Miljøfag 1 vil 
bli enda bedre til våren igjen. Da har vi 
kommet over noe av problemene i oppstar
tingsfasen.

Hovedfag
I dag er det mulighet for å ta hovedfag i 

miljøfag innenfor ti fagfelt: Akvatisk bio- 
logi, kjemi, signalanalyse/billedbehandling, 
miljøgeologi, økologi/botanikk, økologi/ 
zoologi, plantefysiologi/mikrobiologi, zoo- 
fysiologi, mikrobiologi/bioteknologi og far- 
makologi/toksikologi. Disse fagfeltene lig- 
ger under IBG, IMR og IMB.

Milj øfagstudiet
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Kvitkløver og bakterien rhizobium lever sammen til fordel for begge parter. Dette kan du studere nærmere ved å ta 
hovedfag i mikrobiologi. I år fikk en hovedfagsstudent i mikrobiologi et stipend på 66 000 kroner. Foto: Gunvor Granaas

66 000 kroner på hovedfag
Hvis du tar hovedfag på Institutt for biologi og geologi (IBG) i generell mikrobiologi eller plantefy

siologi, kan du få et stipend på 66 000 kroner i ett år. Norsk Forskningsråd tilbyr dette stipendet for 

å øke rekrutteringen til de to studiene.

Søknadsfristen har gått ut for i år, men 
IBG håper at stipendet fortsetter til neste 
år. I år var det to som søkte på stipendet i 
mikrobiologi. Plantefysiologi-stipendet var 
det ingen som søkte på.

Planter og mikroorganismer
Mikrobiologi handler om samlivet mel- 

lom planter og mikro-organismer. Hvis 
dette samlivet er til fordel for begge parter, 
kalles det symbiose. Et eksempel på dette 

Bakterien rhizobium får kvitkløverplanten til å danne nitrogenknoller i rota. 
Dermed får planten nitrogen, og bakterien får næring fra planten.

Foto: Gunvor Granaas

er kvitkløver og bakterien rhizobium, som 
det har vært forsket mye på ved IBG.

Plantenes klimatilpasning
I platefysiologien ser en på alt fra den 

hele planten ned til plantecellene. På IBG 
forskes det på hvordan plantene tilpasser 
seg klimaet, og hvordan de ved hjelp av lys 
og temperatur kan registrere årstidene. 
Dermed kan de forberede seg til vinteren. 
Det interessante er hvordan planter i arktis

ke strøk tilpasser seg, når det er lyst hele 
døgnet.

Liten interesse
Det har vært liten rekruttering til ho

vedfag i mikrobiologi og plantefysiologi. 
For tiden er det fler stipendiater enn ho- 
vedfagsstudenter. Det er vanskelig å få 
folk til faste stillinger ved avdelingen.

Hovedfagsstudier 
ved IBG

Alle hovedfagene ved institutt for 
biologi og geologi (IBG) er åpne. 
Det finnes en rekke hovedfagstil
bud, og det lønner seg å kontakte 
forskningsmiljøene tidlig i studiet. 
Gå gjeme til flere avdelinger, kan
skje du finner noen spennende pro
sjekter du vil være med på.

Det er også muligheter for spesi
elle ordninger hvis du kommer tid
lig med interessene dine. For ek
sempel kunne IBG legge forholdene 
til rette for en hovedfagsstudent som 
ønsket å ta hovedoppgaven i Tanza
nia, med blant annet støtte fra No
rad. Men da gjelder det altså å være 
tidlig ute.

IBG:

Enorm 
søknads- 
økning

Siden i fjor har det vært 
nesten 200% økning i søker- 
tallet til Institutt for biologi og 
geologi (IBG). Antall studen
ter på instituttet har økt vold- 
somt. På ett av fagene, Bio- 
102 , Zoologi, var det i år 110 
stykker, mens det i 1985 var 
tre studenter på samme kurset.

IBG har derfor sett seg nødt 
til å adgangsbegrense to av inn
føringskursene i biologi; Bio- 
102, Zoologi, og Bio-105, 
Økologi. Det blir tatt opp hen
holdsvis 90 og 60 studenter på 
disse kursene. De som er in
teresserte i å ta Bio-102 til vå
ren, må derfor huske å søke 
før 15. november på egne søk
nadsskjema som finnes ved re- 
alfagsinstituttene og i studie
avdelinga.

Inter
nasjonal 
forskning
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IBG har samarbeid med forskere i 
omtrent hver verdensdel. Det er stor 
mobilitet av forskere innen fagområde
ne, og nå er det nærmest et krav at sti
pendiatene har et utenlandsopphold i lø
pet av stipendiatperioden.

- Norge er ikke gode nok når det gjel
der forskning på høyt nivå, sier Bjørn 
Solheim, førsteamanuensis ved IBG.

- Forskningssamarbeidet i EF har he
vet europeisk forskning betraktelig. Nor
ge betaler allerede etpar hundre tusen i 
kontingent til denne forskningen, men vi 
har ikke gode nok søknader til å få tildelt 
penger tilbake igjen, sier han.

Landbruks- 
utdannelse i 
Tromsø

Vil du ta landbruksutdannelse og tri
ves godt i Tromsø? På Institutt for biolo
gi og geologi (IBG) har du muligheten. 
De har nemlig et samarbeid med Norges 
landbrukshøyskole på Ås, slik at du kan 
ta tre av de fem årene her. Det gjelder 
det første, andre og femte året, og stu- 
dentkvoten på landbruksutdanningen er 
ikke fyllt opp. Søknad om opptak sendes 
via NLH på Ås.
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Proteinkrystallografigruppa, her representert ved Ame Smalås, Elbjørg Heimstad, Rolf Larsen, Ronny Helland, Solveig Karlsen og 
Sissel Hansen, kartlegger proteinstrukturer. Her har de en proteinmodell foran seg.

Det er en lang og møysommelig prosess å 

finne ut hvordan et protein er bygd opp. 

Proteinkrystallografigruppa på Institutt for 

matematiske realfag er den eneste gruppa 

som driver denne type forskning i Norge. 

- Når vi har klart å kartlegge en ny protein

struktur, blir det fest her, sier de.

Proteinkrystallografigruppa 
hører inn under kjemiavdelingen 
på IMR. Forskningsgruppa har 
eksistert siden begynnelsen av 
1980-årene, og består alt i alt av 
14-16 personer, inkludert hoved
fagsstudenter.Institutt for 

Matematiske 
Realfag (IMR)

Institutt for matematiske re- 
alfag (IMR) omfatter fagseksjo- 
nene fysikk, informatikk, kjemi 
og matematikk/statistikk. Fy
sisk sett er instituttet todelt ved 
at fysikerne har sitt tilholdssted 
på Nordlysobservatoriet, mens 
resten av fagmiljøene holder til 
i det første av Universitetets per- 
manente bygg i Breivika. Un
dervisning i fysikk foregår i Brei
vika fram til hovedfagsnivå.

IMR gir i tillegg til realfags- 
undervisning på alle nivåer, og
så sivilingeniørutdanning i an
vendt fysikk og informatikk.

Mange studenter som ikke 
har sin tilhørighet ved instituttet 
vil bli kjent med en del av fage
ne gjennom de “bruker”- og inn
føringskurs IMR gir i matema
tikk, statistikk og kjemi. Dette 
er fag som inngår i flere lukke
de studier. I tillegg vil eksem
pelvis informatikk inngå i flere 
studenters fagplaner.

Instituttet har mye “tungt” 
utstyr i alle fag. Satsingen på 
informasjonsteknologi finner en 
spesielt i informatikk og avendt 
fysikk, mens bruk av edb nå gjør 
sitt inntog også i laveregrads un
dervisninga i matematikk.

På instituttet er det flere stu
dentforeninger. Alle fagene har 
sine foreninger i tillegg til de 
mer sosiale innsalg gjennom 
“Ruphus”.

De oppdager ukjente strukturer

Vanskelig prosess
Det er en tidkrevende prosess 

å bestemme en proteinstruktur. 
Mange ganger må proteinkrystal
lografigruppa gi opp på grunn av 
problemer underveis.

Metoden som benyttes kalles 
røntgenkrystallografi og krever at 
proteinet som skal undersøkes er 
i krystallinsk form. Krystallise- 
ringsprosessen er ofte en flaske
hals i denne forskningen. Det å 
overføre et protein fra løsning til 
krystallinsk tilstand kan være van
skelig, og enkelte proteiner lar seg 
rett og slett ikke krystallisere. Det 
videre arbeidet består i å bestråle 
krystallen med røntgen med høy 
intensitet. Proteinkrystallene bøy
er, eller diffrakterer, røntgenstrå
len i bestemte mønstre. Det er 
dette diffraksjonsmønstret som er 
utgangspunktet for strukturløs- 
ningsprosessen. Tolkningen av

Ronny Helland plasserer proteinkrystallet inn i apparatet som bestråler det med røntgen.

diffraksjonsmønstret er den mest 
tidkrevende delen av strukturløs- 
ningen, og kan i enkelte tilfeller 
strekke seg over flere år. I alt 
dette arbeidet er kraftige datamas
kiner og computergrafikk en nød
vendighet.

Når den nøyaktige strukturen 
av et enzym er bestemt, er den 
neste utfordringen å finne ut hvor
dan det virker. Virkemåten til for 
eksempel et enzym er direkte av
hengig av hvordan det er bygd 
opp-

Bedre medisiner
Strukturen forteller mye om 

hvordan proteinet reagerer med 
andre stoffer, og dermed vet man 
også noe om hvorvidt ett protein 
virker mer effektivt enn andre på 
en bestemt medisinsk prosess. 
Strukturinformasjon om biologisk 
viktige enzymer blir benyttet i 
mange forskjellige fagdisipliner, 
blant annet i medisinsk og farma
kologisk forskning for utforming 
av medikamenter. Næringsmid
del- og bioteknisk industri er og
så områder som gjør seg nytte av 
denne type forskning.

Tverrfaglig
- Denne type forskning er i sin 

natur slik at vi trekker studenter 
med mange forskjellige interes
ser, sier post-doc Ame Smalås. 
Han har nettopp tatt doktorgra

den, og jobber i proteinkrystallo
grafigruppa.

- Vi er i første rekke struktur- 
kjemikere, men metoden vi bru
ker involverer mye fysikk. Ho- 
vedarbeidsredskapet er likevel 
datamaskiner og grafiske arbeids
stasjoner, slik at studenter med 
bakgrunn innen og interesse for 
databehandling har funnet seg godt 
til rette her hos oss. Selve proble
met som vi søker å løse, er av 
biologisk karakter, slik at mange 
av våre hovedfagsstudenter gjør 
deler av sine oppgaver i samar
beid med forskere ved for eksem
pel IMB.

Selv om proteinkrystallogra
figruppa bare har to fast vitenska
pelige og to teknisk ansatte, er 

Rolf Larsen tolker resultatene fra røntgenbestrålingen. Dette er 
den mest tidkrevende delen av strukturløsningsprosessen.

dette en relativ stor forsknings- 
gruppe i norsk sammenheng. For 
tiden har gruppa fem eksternt fi- 
nansierte stillinger fra forsknings- 
rådene, to midlertidig ansatte fi- 
nansiert av universitetet og fem 
hovedfagsstudenter.

Trivelig miljø
- Vi har et meget aktivt og 

trivelig miljø her, sier Ame Sma- 
lås.

-1 perioder kan det nok bli litt 
for mange sene kvelder, kanskje 
spesielt når det nærmer seg et gjen- 
nombrudd med et nytt protein, 
men da blir det gjeme til at vi 
feirer litt også.
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om sivilingeniør* 
utdanninga

S i vilingeniørutdanninga 
i Tromsø ble opprettet i 1987 
og avløste de tidligere Tek- 
nisk Orienterte Studier 
(TOS).

Utdanningen foregår 
ved instituttene IBG, IMB 
og IMR, med unntak av en- 
kelte valgfag.

Studiet tar 4 1/2 år og 
utgjør minst 90 vekttall. Det 
er fastlagte studieplaner, ba- 
re i en liten del av studiet er 
det mulig å velge mellom 
ulike fag og emner. 5 vekt- 
tall av de totalt 15 vekttall 
valgfag må være fra andre 
fagområder enn realfag. Det 
skal utføres en større opp- 
gave på 10 vekttall i siste 
semester; diplomoppgaven.

Sivilingeniørstudentene 
har krav på 12 ukers praksis 
i løpet av studietida. Derav 
må minst 6 uker være rele
vant praksis.

Det var ved årsskiftet 
141 sivilingeniørstudenter 
ved UiTø.

Tilsammen 47 studenter 
er blitt sivilingeniører ved 
UiTø på de to årskullene 
som til nå har fullført ut- 
danninga. 20 ble uteksami- 
nert i 1991 og 27 i 1992. 
Kvinneandelen var hen- 
holdsvis 35% og 26%.

Fordelingen av ferdige 
kandidatene på de enkelte 
linjer i 1992 var:

Bioteknologi: 4 stk.
Fysikk: 8 stk
Geologi: 1 stk 
Informatikk: 14 stk
Dette var de fire første 

kandidater uteksaminert fra 
Bioteknologilinja.

Beste karakter blant di- 
plomoppgavene i 1992 var 
1.1.

Antall søkere til sivilin- 
geniørstudiet for høsten ’93 
var 394 med 1. prioritet og 
1075 totalt. Andelen av 
kvinner i søkermassen var 
28,5%.

På kull ’93 er det 40 plas- 
ser, hvorav 1/3 av plassene 
er satt av til søkere fira inge- 
niørhøyskoler, distriktshøy- 
skoler og teknisk fagskole. 
Inntil 10% av søkerne tas 
opp på grunnlag av uten- 
landsk utdanning og stats- 
borgerskap.

Ønsker du nærmere in
formasjon? Ta kontakt 
med:
- Institutt for biologi og 
geologi (IBG)
tlf: 083 - 44394 (biotek
nologi og geologi)
- Institutt for medisinsk 
biologi (IMB)
tlf: 083 - 44605 (biotek
nologi)
- Institutt for matema
tiske realfag (IMR)
tlf: 083 - 44001 (fysikk 
og informatikk)

Sivilingeniør Per Hasvold har startet egen bedrift sammen med to 
andre.

Sivilingeniør med 
egen bedrift
Det er ikke bare bare å starte sitt eget firma. Lønna 

varierer kraftig, og alt du gjør må innbringe penger. 

Men Per Hasvold, ferdigutdannet sivilingeniør i 1991, 

har^jbrt det Han og to andre driver firmaet Trom

stech, som lager datainnsamlingsutstyr for miljøover

Sivilingeniør 
og forsker
- Vi bærer på gjennomsnittlig 30 recessive 

arvelige sykdommer, sier Toril Fagerheim. 

Hun var ferdig sivilingeniør til jul i fjor, og 

jobber nå som forsker på bioteknisk avdeling 

på Institutt for Medisinsk Biologi (IMB).

- Så det gjelder å ikke gifte seg med noe som 

har de samme, smiler hun.

våkning.
Ved Nordlysobservatoriet har 

Tromstech leid et rom, og her fin- 
ner vi Per Hasvold, sivilingeniør 
med fysikklinja fra Universitetet i 
Tromsø, med elektronikk og mål- 
teknikk som studieretning. Han er 
en av tre som driver firmaet, som 
ble startet straks har var ferdig 
utdannet jula ’91.

Miljømåling
Tromstech lager datautstyr som 

skal brukes i miljøovervåkning. 
For eksempel har de laget målein
strumenter for å måle fuktighet, lys
forhold og temperatur i og like over 
bakken på Svalbard. Dette var et 
oppdrag de fikk av en biolog på 
Universitetet. De har også hatt som 
oppgave å presentere miljødata på 
datamaskin.

- Frem til nå har Tromstech ba
re arbeidet på oppdrag, sier Per 
Hasvold, - men nå har vi tenkt å 
lage egne produkter.

Planen er å lage egne målein
strumenter - logger - som kan bru
kes til kartlegging av fugler. Log
gen skal opereres inn i sjøfugler, 
og den vil kunne fortelle hvor fu
glen er, om den er i ro eller aktivi
tet, og muligens også hjerterytmen. 
Slike logger kan brukes for å finne 
ut om hvor fuglene flyr for å finne 
mat; om de har faste matplasser 
eller bare flyr rundt og leter. Den
ne type informasjon vil være nyt
tig foreksempel hvis en planlegger 
oljeutbygging.

Økonomisk usikkert
- Det har vært litt tøft siden 

påske, forteller Per Hasvold.
- Vi holdt på å lage et prosjekt 

for televerket, der informasjon 
skulle sendes fra logg til datamas- 
kin via telenettet. Dette var et 
kjempeprosjekt for oss, men før vi 
var ferdige var det en annen be
drift som hadde laget det samme, 
og vi måtte avlyse vårt prosjektet. 
Dermed tapte vi de pengene.

- Lønna varierer kraftig i den
ne jobben. Da vi begynte, hadde 
vi bare masse studiegjeld og ikke 
noe penger. Hvis jeg skulle gjort 
det en gang til, ville jeg ventet til 
jeg hadde bygd meg opp litt kapi
tal.

- Det er mange roller på en 
gang i en så liten bedrift. Admi
nistrasjon, regnskap, budsjetter, 
kjennskap til loven, forretningspla
ner og PR-arbeid er fordelt på få 
personer, og da blir det mye å ten
ke på samtidig. Og vi må hele 
tida tenke på at vi skal selge ting.

Ta jus og økonomi
Per Hasvold skulle ønske det 

var mer av økonomi, regnskap og 
jus i sivilingeniørutdanninga.

- De fleste sivilingeniører hav
ner i en lederposisjon, så jeg vil 
anbefale dem som utdanner seg nå 
å ta noen fag som har med jus 
eller økonomi å gjøre.

Likevel mener har at sivilinge
niørstudiet har vært en brukbar bal
last å ta med seg.

- Det faglige blir ikke proble
met når du kommer ut i yrkesli- 
vet, mener han, - men du trenger å 
kunne snakke med folk, ha over
sikt og kunne sette seg inn i ting. 
Og du trenger å kunne presentere 
det du driver med. Så det var 
sabla nyttig med presentasjonene 
vi hadde under studiet, i forbin
delse med gruppeoppgaver, semi
naroppgaver og ikke minst diplom
oppgaven.

Internasjonale muligheter
- Først vil jeg få Tromstech på 

fote. Så frister det å begynne på 
forskning, ta doktorgraden. Med 
en sivilingeniørutdannelse har du 
muligheter for jobb i hele vesten, 
og etterhvert også resten av ver
den, sier Per Hasvold.

Og den muligheten har han 
tenkt å benytte seg av.

Hun tilhører det første kullet 
med sivilingeniører som tok bio
teknologilinja, og hun hadde spe- 
sialisering innen genteknologi. 
Alle de fire som gikk på kullet har 
fått jobb, hun har fått et tre års 
stipend og håper å få tatt doktor
graden på den tida.

Shizofreni oq Parkinsons 
sykdom

Toril Fagerheim forsker på en 
reseptor i hjernen som tar opp et 
stoff som kalles dopamin. Hvis 
det er ubalanse i dopaminfunksjo- 
nen kan kan eieren av hjernen få 
Parkinsons sykdom eller shizofre- 
ni.

- Til nå har jeg brukt mye tid 
på å undersøke hva som er gjort på 
dette feltet tidligere. Og jeg forsø
ker å forandre på reseptoren for å 
se om det blir noen endring av bin
dingene på ulike typer legemidler. 
Arbeidet varierer fra dag til dag, 
og siden jeg er alene på prosjeke- 
tet, er jeg min egen sjef, sier hun.

- Selv om jeg jobber med gen
teknologi, betyr det ikke at jeg dri- 
ver genmanipulering. Jeg forsker 
for å finne ut hvordan reseptoren 
virker slik at det på lang sikt kan 
lages en best mulig medisin mot 
disse sykdommene.

Klassefølelse
Toril Fagerheim er godt fornøyd 

med sivilingeniørstudiet.
- Det var tøft mange ganger, 

med strikte deadliner og stor ar
beidsmengde. Men samtidig var 
det en fm klassefølelse, og vi støt
tet hverandre.

- Oppgaveskrivingen var vel- 
dig nyttig, og kunnskapen fra lab- 
kursene har jeg daglig bruk for.

Sivilingeniør Toril Fagerheim har fått stipend og jobber som 
forsker ved Institutt for medisinsk biologi.
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Sivilingeniørutdannin- 
gen er et godt grunnlag 
for å lære videre.

Du velger linje idet 
du søker på studiet. Et
ter to år velger du spesi
alisering, og Toril Fa- 
gerheim valgte altså 
genteknologi. Etter fire 
og et halvt år er du fer
dig sivilingeniør.

27 år og doktor?
Sivilingeniører kan gå videre 

på doktorgrad på samme måte som 
cand scient, men de må ta et halvt 
år ekstra. En kan søke om doktor- 
gradsstipend fra mange instanser, 
for eksempel universitetet, kreft
foreningen eller ulike forsknings- 
råd.

Toril Fagerheim håper på å bli 
ferdig med doktorgraden i løpet 
av de tre årene hun har stipend. 
Da er hun 27 år.

- Men jeg er splittet mellom 
ambisjoner og ønsket om familie, 
sier hun.

Genetikk - et ientefag
- Det er en mye større andel 

gutter enn jenter som tar doktor
graden her på IMB, sier Toril Fa- 
gerheim, - og omtrent alle profes
sorene er menn. Det har vi tenkt å 
gjøre noe med. Etterhvert er ge
netikk nesten blitt et jentefag. Al
le vi fire som gikk ut fra biotekno- 
logilinja i fjor, var jenter.

Hun synes ikke det er noe pro
blem å jobbe i et mannsdominert 
miljø:

- Ikke så lenge jeg blir hørt og 
får gjennomslag, sier hun.

Effi
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Landsdels 
museum

Tromsø Museum 
har hele den nordnor- 
ske landsdelen som 
sitt publikum. På 
selve museet er det 
omvisning for turis- 
ter, skoleklasser og 
studentgrupper. Ifjor 
kom det i alt ca. 90 
000 besøkende.

Hver onsdag er 
det mulig å delta i 
forskjellige møter 
som arrangeres. Det 
kan for eksempel væ- 
re historiske, botanis- 
ke eller geologiske 
møter hvor det også 
kan være leid inn 
foredragsholdere. 
Det finnes flere mu- 
seumsnære forenin- 
ger hvor mange stu- 
denterermed. Blant 
annet kan nevnes 
Steinklubben, Trom- 
sø Hagelag og bota- 
nisk og ornitologisk 
forening. Det har for 
øvrig vært holdt fore
drag om hval hvor al- 
le de tilstedeværende 
til slutt fikk servert 
hvalkjøtt i museets 
kantine.

Mangfold av 
aktiviteter

Ellers blir det ar- 
rangert guidede turer 
og vist filmer av for- 
skjellige slag. Andre 
jule- og påskedag er 
det gudstjenester i 
museets kirkekunstut- 

stilling hvor museets orgel 
blir tatt i bruk.

Tromsø Museum bru
ker gjeme områdene i nær
miljøet til utflukter. Un
der museumsuken i juni 
måned kunne man for ek
sempel bli med på tur rundt 
Prestvannet og lære om de 
forskjellige fugleartene 
som er der. Man kunne 
også bli med opp på Høy
fjellet på botanisk eksku- 
sjon, være med å urteturer 
eller seile en tur med fem
børingen “Salarøy”.

En rekke utstillinger
På museet er det både 

faste utstillinger og gjeste- 
utstillinger. Akkurat nå 
stilles det for eksempel ut 
en utstilling med russisk 
malerier fra Arkhangelsk 
rundt århundreskiftet. Det
te er en unik utstilling av 
kalde vinterlandskap, og 
det er første gang utstillin
gen er utenfor de russiske 
landegrenser. De faste ut
stillingene skiftes også 
jevnlig ut med nye ting fra 
samlingen.

I tillegg er det 15 van
dreutstillinger rundt om
kring i Nord-Norge. Disse 
blir plassert på skoler, mu
seer, bibliotek og kulturhus. 
Formålet med dette er blant 
annet å få forskningsresul
tater ut til publikum før de 
blir foreldet. Det tar jo 
mange år før et forsknings
resultat eventuelt kommer 
inn i lærebøker og kan be
nyttes av elever og studen
ter.
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TVomsø Museum er mye 

mer enn det høres ut 

som. Det er blant annet 

en del av Universitetet i 

Tromsø som Institutt for 

museumsvirksomhet 

(IMV). Kjelleren er full 

av vitenskapelige saml» 

ger, materiale innsamlet 

av forskere, hoved- og 

doktorgradsstudenter. 

Her finnes rekker av ut

stoppede fugler, hylle på 

hylle med forskjellige 

steinsorter, organismer 

på sprit, en hel haug med 

gamle treski, gamle 

samekofter og mye mer.

I kjelleren på museet finnes store samlinger av alt fra gamle balettsko til pilspisser og 
sommerfugler. I den nyere kulturhistorisk samling finner vi blant annet treski, kister 
og en gammel barnevogn.

Museet har en imponerende samling av nord’ 
norske og arktiske planter.

Museet skifter jevnlig ut sine utstillinger og nye 
er også under bygging. Bildet viser en utstilling 
fra Lofotfiske.

I diskusjonen om den nordli- 
ge landsdelen trengte et universi
tetet var det spesielt to argumen
ter som påpekte nødvendigheter 
av dette; for det første trenglt 
Nord-Norge å utdanne leger so® 
ville bli i landsdelen. For dei 
andre var det viktig å bevare oj 
forske på de marine ressursene. 1 
sin tid var det til og med diskutert 
om hele universitetet skulle leg 
ges på Sør-Tromsøya nord fe 
museet. Så selv om man i dar 
kanskje ikke tenker på Troms? 
Museum i forbindelse med Uni
versitetet i Tromsø, henger disst 
to nøye sammen.

Tromsø Museum er et av lan 
dets fire universitetsmuseer. I 
denne betegnelsen ligger det ogsi 
et regionalt ansvar for vitenska 
pelig arbeid og opplysning. Blani 
annet kan hoved - og doktorgrads- 
studentene både finne veil lede® 
og materiale til oppgavene sire' 
her innenfor områdene geolog 
botanikk, zoologi, arkeologi, sa
misk etnografi- og nyere kultur
historie Fortsatt må studenten; 
til andre institutt for å ta eksa
men, men Tromsø Museum håptf 
at de en gang i fremtiden vil kun
ne tilby studentene et *fullt studi
um ved sitt institutt.

Mange av instituttene ellers pi 
Universitetet samarbeider 
museet. Museet rommer også ef 
større folkemusikksamlig 
både lyd og noter. Forskere ]p- 
institutt for språk og litteratur kåf 
for eksempel finne tradisjonell 
nordnorsk, kvænsk- og samisk fe 
kemusikk i museets arkiver.
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Tromsø Museum ble grunnlagt i 1872. Den første utstillingen ble åpnet 
sommeren 1874.
11895flyttet museet inn i huset hvor kunstmuseet befinner seg i dag. Frem til 
1930 var det ikke mer enn ti ansatte ved museet.
11960 måtte museet flytte med sine 27 ansatte, blant annet på grunn av 
plassmangel, til Folkeparken på sØr-Tromsøya hvor det står i dag. Nye 
utstillinger ble bygget, og i 1977 var det 77 ansatte ved museet. Samme året 
ble det en del av det nyetablerte universitetet.
1 dag arbeider 120 personer ved IMV.

Per Helge Nylund og Vebjørn Ytreberg trives som utstillingsbetjenter på museet.

Artig jobb
Vebjøm Ytreberg er en 

av studentene som har

fått jobb som utstillings- 
betjent på Tromsø Muse

um. - Det artigste er å ha 

opplegg for skoleklasse

ne, sier han.

Vebjøm Ytreberg har jobbet 
på museet siden 1988, og har 
sammen med 18 andre utstillings
betjenter ansvaret for vakthold, 
guiding, billettsalg, skoleklasse- 
opplegg og koordinering av tu- 
ristgrupper.

- Du skal vite litt om alt i 
denne jobben, sier han, om utstil- 
lingene, om hvor doen er, om når 
Fløyabanen går og alt annet som 
gjestene spør om. Og det er en 
fordel å kunne språk, minst to 
fremmedspråk.

- Det er en gøy og variert jobb 
til tross for dårlig ventilasjon. Og 
vi har kollegial stemning oss i 
mellom.

Det er særlig om sommeren at 
behovet for utstillingsbetjenter er 
stort. I vinterhalvåret trengs det 
vakter i helgene, på onsdager og 
ved høytider. Ved ansettelse pri- 
oriterer museet de med lengst an- 
sennitet. Hvis du er interessert i 
helgejobb som utstillingsbetjent, 
er det bare å ta kontakt med mu- 
seet.

Studenter får jobb
Tromsø Museum ansetter bevisst studenter på 
museet i jobber som fagfolk ikke trenger å ta 
seg av. Dette er både for å markedsføre muse
et og for å gi studenter en grei bi-inntekt. 
Jobbene består i alt fra å analysere mageinn- 
holdet i fisk eller fugl til arkeologiske utgra
vingen

Det er stort sett hovedfagsstu- 
denter som får slike jobber, men 
noen laveregrads-studenter blir 
også engasjert. Studenter blir an- 
satt på nesten alle museets avde- 
linger, og jobbene varierer der- 
med etter hvilken avdeling du er 
på.

Vigdis Frivoll med en av museets 
polartoi*sker.

Tverrfaglig 
arbeidsplass

Vigdis Frivoll er ho- 
vedfagsstudent ved Nor- 
ges Fiskerihøyskole 
(NFH), der hun skriver 
hovedoppgave om polar- 
torsk. Nå er hun enga- 

sjert som vi- 
kar for en 
konservator 
på zoologisk 
avdeling, og 
er godt for- 
nøyd med 
den jobben. 
Jobben til 
Vigdis Fri- 
voll består i 
å svare på te- 
lefoner og 
andre henvendelser, 
og å oppdatere mu
seets fiskesamling.

- Dette er nyttig 
praksis for meg, jeg 
blir godt oppdatert i 
faget. I tillegg er det 
en trivelig arbeids- 
plass, med et tverr- 
faglig miljø, sier Fri- 
voll.

Lurt 
tips

I høst blir det ar
rangert soppturer i slut- 
ten av august og be- 
gynnelsen av
september. Skogen er 
nemlig full av mat for 
fattige studenter.

Dere føler dere 
kanskje ikke så fatti- 
ge nå med et ferskt stu- 
dielån i lomma, men 
all statistikk tilsier at 
denne følelsen før el
ler senere vil oppstå. 
Så bedre føre var og 
heng med på sopptur i 
skogen.

Fyll opp magene 
med deilig sopp og lun- 
gene av frisk høst-luft 
mens det er mulig.

Farge klær 
med sopp

Tromsø Museum er et bindeledd 
mellom forskere og publikum. Siden 
1954 er det gitt ut et eget tidsskrift, 
OTTAR, hvor Tromsø Museum pre
senterer artikler fra Nord-Norges natur 
og kultur i populær form.

Her presenteres blant annet fors
kningsprosjekter fra Universitetet der 
hovedfags- og doktorgradsstudenter har 
deltatt. Eneste vilkår er at det skrevne 
angår Nord-Norge eller arktiske strøk.

I dag er det 4500 som abonnerer på 
dette tidskriftet som er lettlest og fylt 
med fine illustrasjoner. OTTAR utgis 
fem ganger i året, og tar opp emner 
som hvordan man kan bruke sopp til å 
farge tøy, grundig innføring i reinens 
levevaner og utvikling både i Nord- 
Norge og på Svalbard. OTTAR utgis 
og selges av Tromsø Museum.

enn et museum
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T Det finnes mye flott kunst på UB. Ta 

deg tid til å se deg om!

UB/RMH-biblioteket:
(i MH-bygget)

Nordlysobservatoriet:

Realfag, Medisin og Helsefag, 
man.-fredag kl.8-20.00 
lørdag kl.10-14.00

Fysikk.

Gjennomgangsbygget: Biologi, geologi og fiskerifag.

UB/HS J-biblioteket; Humaniora, Samfunnsfag og Jus.
(ved labyrinten) man.-torsdag kl.8-22.00

fredag kl.8-20.00 
lørdag kl.10-16.00 
søndag stengt

o
Åsgård: Psykologi.

man.-fredag kl.8-15.45 
lørdag/søndag stengt

Kjærbrygga: økonomi.

Bli fortrolig med

UB/IMV-biblioteketl Institutt for Museumsvirksomhet

Arkeologi, zoologi, botanikk, samisk 
etnografisk og nyere kulturhistorie, 

man.-fredag kl.8-15.45 
lørdag/søndag stengt

Universitetsbiblioteket er et viktig sted for deg som stu

dent - enten du er fersk eller viderekommen. Her finner 

du gode fagbøker og et vell av tidsskrifter som bringer 

deg nyhetene på ditt fagområde. Som ny student skal du 

imidlertid merke deg at Universitetsbiblioteket (UB) i 

Ttomsø består av flere, fysisk adskilte avdelinger.
UB’s nyeste lokaler har RMH- 

biblioteket fått, med sin plassering i 
MH-bygget. RMH-biblioteket har 
ansvaret for litteraturen i realfag, 
medisin og helsefag. Her finner du 
foruten bøker, hylle på hylle med 
tidsskrifter.

Nye bøker står i “nyhetshyller” 
nær utlånsskranken, mens nye tids
skrifter stilles ut på “ukelista” (plan 
7). De skiftes hver mandag. RMH-

biblioteket har et begrenset antall le- 
seplasser for besøende som ønsker å 
lese nye tidsskrifter o.l. På utplasser- 
te publikumsterminaler kan du selv 
utføre litteratursøk i ulike databaser. 
Et dyktig og velvilllig personale hjel- 
per deg til rette i biblioteket.

De øvrige avdelingene, HSJ-bi- 
blioteket og IMV-biblioteket, kan til
by stort sett samme tjenester som 
RMH-biblioteket.

Mange foretrekker UBs myke sofaer som lesesalsplass. RMH-biblioteket har bøker i realfag, medisin og helsefag foruten hylle på hylle med 
tidsskrifter.

Universitetsbiblioteket
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Nytt spesialfag på 4. avdeling:

Internasjonal Handelsrett
Fra og med i høst kan studenter på 4. avdeling ta 

et nytt og spennende spesialfag. Spesialfaget tar

for seg lov og praksis i privat internasjonal han

del. De eneste andre spesialfagene på IRV er

havrett og samerett.

Faget heter “Law of Intemati- 
onal Trade” og vil blant annet 
behandle emner som kjøpsrett, 
internasjonale kontrakter og sjø- 
forsikring. Foreleser i faget blir 
Ralph Amissah som er jurist, ut
dannet i England. Han har arbei
det med fagområdet i flere år og 
har også holdt foredrag ved andre 
læresteder.

-Fagets spennvidde er stort, 
men går i dybden i de sentrale 
problemstillingene. I dagens sam
funn er utrolig mye basert på han
del mellom land, alt fra gensere 
til olje. Ved økende handel mot 
øst og med EF/EFTA-land, vil 
også Norge trenge stadig flere som 
har kunnskap om internasjonale 
regler i handel, sier Amissah. - Vi handler om alt fra gensere til olje, sier foreleser i det nye 

spesialfaget, Ralph Amissah.

Jus- 
jenter er 
lite 
ambisiøse
Det går like mange 
jenter på jus som 
gutter. Og de gjør det 
minst like godt faglig 
sett. Men guttene har 
likevel større tro på 
seg selv, viser det seg. 
Det er nemlig færre 
jenter som søker 
stipendiat- og 
VITAS stillinger. Jus- 
jenter har kanskje ikke 
så stor selvtillit til tross 
for gode karakterer.

Mest 
kjent
En undersøkelse viser 
at Jushjelpa er det mest 
kjente utadretta tiltaket 
ved Universitetet i 
Tromsø. Jushjelpa er 
et tilbud om gratis 
rettshjelp til folk som 
selv ikke har 
økonomisk mulighet 
for å søke juridisk 
hjelp.
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Isbjørnballet er noe man ikke bør ga glipp av som jusstudent.

VELKOMMEN
alle nye jusstudenter
Her ved Universitetet i Ttomsø er det tre student

juristforeninger. Vi er til for deg, og vi vil derfor 

at du skal ta kontakt med oss dersom det er noe

du lurer på eller noe du mener bør forandres. 

Vi holder til i “glassburet” bak skapene i under- 

etagen i Universitetsbiblioteket. Telefonnumme

ret vårt er 083 44185.
Noe av det vi driver med er:
- Deltagelse på Instituttrådsmøter 
(JSU).
- Arrangering av Nordisk Uke
(Juristforeningen).
- STEP- sommerjobb i utlandet
(ELSA).
- Evaluering av pensumlitteratur
(JSU).
- Arrangering av Isbjørnballet
(Juristforeningen).
- Studier i utlandet (ELSA).
- Evaluering av undervisningen
(JSU).
- Salg av gensere og T-skjorter
(Juristforeningen).
- Arrangering av studieturer
(ELSA).

Kort sagt:
JSU (Juridisk Studentutvalg) 
tar seg av de mer faglige delene 
av studiet, Juristforeningen tar 
seg av de mer sosiale sidene av 
studiet, mens ELSA (European 
Law Student Assosiation) har 
med kontakten med utlandet å 
gjøre.

SEMINARET
FORNYE
STUDENTER
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Sparebanken Nord-Norge og Sparebanken Nordland er under sammenslAing. 
Med ca. 110 ekspedisjonssteder i 69 kommuner i Nordland, Troms og Finn
mark og en forvaltningskapital pA drøye 18 milliarder kroner, blir vi den 
dominerende nordnorske bank, og landets nest største sparebank. Det er 
derfor med en unik tyngde og tilgjengelighet vi tilbyr banktjenester - over hele 
spekteret - til vArt publikum: privatpersoner, næringsliv og offentlige virksom
heter i landsdelen.

VI SØKER
unge, middelaldrende og gamle, tykke, middels og 
tynne studenter til ledige studiekonti i vår bank. For
kunnskaper er ikke nødvendig, da all nødvendig opplæ
ring og informasjon vil bli gitt av våre dyktige fagfolk. 
Vi tilbyr konkurransedyktige betingelser etter behov, 
forutsetninger og avtale, med de «frynsegoder» som 
følger av at vi stadig ligger i fremste rekke i utvikling av 
våre tekniske og menneskelige ressurser. Tiltredelse 
snarest.
For nærmere opplysninger, kontakt en av våre filialer i 
Tromsø.

DU FINNER OSS OGSÅ PÅ RITØ

SPAREBANKEN
AfNORD NORGE ■■■■■

0 frsMwt iMusrf
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A
M - Bedrer din studietid

VISAM er en forkortelse av “Fra visjon til samvirke”. Bak denne betegnelsen ligger 

det et prosjekt som skal gjøre studietiden bedre og lettere for studentene.

Staten har nemlig gitt midler 
il Universitetet i Tromsø, 1,7 
uillioner i året, for å få studente- 
ie fortere gjennom studiemølla, 
samtidig som vi studenter skal få 
bedret studiekvaliteten og -miljø- 
!t.

VISAM er et samarbeidspro- 
sjekt mellom Universitetet og 
Samskipnaden. Olga Dysthe er 
ansatt som prosjektleder. Einar 
Størkersen er styreleder, mens 
Terje Thomsen og André Alfred- 
sen er engasjert som vitenskape- 
ige assistenter. Høsten 1993 vil 
fet også bli ansatt en egen pro- 
ijektmedarbeider.

Hele prosjektet går over fem 

VISAM prosjekter og tildelte midler
Prosjekt Tiltak vår -93 Tiltak høst -93

^R-kjemi 4 faglig sosiale nettverksgrupper faglig sosiale nettverksgrupper.
Bør permancnliseres fra og med V-94

RV Skrivetrening Skrivetrening

tøUNordidc undervisningsassistenter i skriving av 
novelleanalyae ♦ 
rapportering

evaluering som utføres av Janne Pettersen 
(APPU)

ISL-Engelsk "Tulorordning" for grunn- og 
mel lomfagstu denter + rapportering

"Tutorordning” for grunn- og 
mellomfagstudenter + rapportering

BV.Hutone Skolering for lrrere og gruppeledere (mai) videreutvikle skrivetrening og A integrere 
skrivetrening i ordinær 
seminargruppeunderv lining

fyomridet Medisin a) Ferdighctslaboratonum 
Prosjektleder

b) Studieplankoordinator

Ferdighets laboratorium 
Prosjektleder

Studieplankoordinator
®0‘0eologi evaluering av:

-11 begynner og videregående kurs 
(mht. stud ieforu (setninger og 
stud ieforbedringer) 
-hovedfagsstudiet i Geologi 
(mhi tidsbruk på Hf. studiet)

'ISAM a) 2 kurs for hovedfagstudcater (januar)
b) Skolcringsscminar, 2 dager (april)

Skrivekurs hovedfag 
Oppfølging av skokingsieminar

»bam - konferanse om skriving/lrnng pl 
Universitet.
Forsøk med stilling som 
Konsulenl/Opplcnngslcder for 
studentundervisere.
(Evaluering)

^•PedJSkoleforskn. *• Førsøk med studentledet oppgåvekurs og 
oppgaveveiledning for grunnfagsstudenter. 
(Evaluering)

^V-Ped./Skolcfonkn. Støtte til honorering av 15 studenter til 
dagboksskriving i forbindelse med 
hovedfagsprosjekt (oppgave) om 
begynnerstudenten, overgangen fra v.g. skole 
til univers hr» -------

^1* Matematikk
S«kt Ma-100

Utvikle gruppe undervisninga ved Ma-100 
-metodikk i gruppe undervisninga 
-hare studentene studieteknikk

år og ble oppstartet høsten 1992. 
Målsettingen er å gi støtte til prø- 
veordninger som vil forbedre stu- 
dieorganiseringen. Håpet er at når 
midlene opphører om fem år, vil 
de nye ordningene vise seg å være 
så gode at de kan bli permanente.

-Det er vanskelig å legge ned 
et prosjekt som fungerer bra. In- 
stituttene vil da forhåpentligvis se 
betydningen av de nye tiltakene 
og prioritere disse, håper André 
Alfredsen.

Bedre karakterer
VISAM gir direkte støtte til 

instituttene. Blant annet kan det 

nevnes at IMR, IBG, ISL, IRV, 
ISV og fagområdet medisin har 
mottatt støtte.

-På kurset K-100 på IMR har 
strykprosenten gått drastisk ned 
etter at VISAM gikk inn med mid- 
ler til å forbedre undervisningen, 
opplyser André.

-Dette har de gjort ved å opp- 
rette noe de kaller faglig sosiale 
nettverkgrupper primært for nye 
studenter. Det vil i praksis si at 
studentene blir satt til å jobbe 
sammen i små grupper.

IRV har fått støtte til det sam- 
me. Jusstudentene har dessuten 
fått et bedre tilbud i skrivetrening 
slik at de kan forbedre seg til van
skelige eksamener.

Pedagogikkseksjonen ved in
stitutt for Samfunnsvitenskap 
(ISV) har med hjelp fra VISAM 
satt igang kurs som skal lære stu
dentene å skrive oppgaver. 
Dessuten vil alle på pedagogikk 
grunnfag få tilbud om tre veiled- 
ningstimer i forbindelse med se
mesteroppgaven. Formålet er at 
karakterene skal forbedres, stryk
prosenten reduseres og at flere stu- 
denter skal komme fortere gjen
nom systemet.

Kom med forslag
Alle studenter kan komme 

med forslag om hvordan eksa
mensform, pensum og undervis
ningen kan forbedres. Søknad for 
å få støtte til eventuelle prosjekt 
må gå gjennom instituttet.

-Men det lønner seg å benytte 
dette tilbudet mens det er her. 
Studentene bør selv tenke igjen- 
nom hva som kan forbedres i de- 
res situasjon og legge det frem 
for de fagansvarlige. Instituttene 
kan da ikke lenger avfeie forslag 
med at de ikke har råd, ettersom 
de har anledning til å søke om 
støtte fra oss, avslutter André Al- 
fredsen.

Einar Størkersen, Olga Dysthe, André Alfredsen og Terje 
Thomsen er prosjektets glade medarbeidere.

SJEMFft FA AV OPT,'MAL. tÆRi^6$sfTuASjoM.
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1. AUGUST ER DET FEM ÅR SIDEN AKADEMISK KVARTER ÅPNA DØRENE FOR FØRSTE GANG. SIDEN

DEN GANG HAR UNIVERSITETET I TROMSØ FÅTT NYE FAGTILBUD OG DOBLA STUDENTTALLET,

NORGE HAR SLÅTT ENGLAND I FOTBALL, OG TROMSØ HAR FÅTT SITT POLARINSTITUTT

Det siste er foreløpig bare på papiret, men alt begynner 

i det små, med en håndfull entusiastiske mennesker 

som eneste aktivum og drivkraft.

Opprettelsen av et universitet i 

Tromsø? Latterlig!

Norge i verdenstoppen i fot

ball?

noterte hjemmeseier ved siste årsoppgjør.

Høstsemesteret 1988 hadde man registrert

2751 studenter ved Universi-

Flytting av polarinstituttet?

De blir sett på som fantaster og 

gærninger, alle som går i bresjen

for tilsynelatende håpløse prosjekter. Og de bruker 

gjerne mange og lange år før staheten, viljen, de 

gode argumentene og entusiasmen en-

delig gir resultater.

I all beskjedenhet syns vi at Aka-

demisk Kvarter også er en skål verdt, om 

enn ikke så betydningsfullt som opprettelsen 

av et universitet eller flyttingen av et polarinstitutt. 

Vi har kommet gjennom det økonomiske minefeltet og

tetet i Tromsø (først våren 1989 

vippa man over 3000).

Akademisk Kvarter omsatte i august 1988 for 

1,3 millioner kroner (i august 1993 forventer vi 

nærmere 3 millioner).

I løpet av disse årene har vi foretatt over 50 

000 bestillinger og hatt rundt 25 000 titler 

innom hyllene.

Bokhandelen har fått bra økonomi, flere an

satte og gode hjelpemidler.

Du har fått bedre bokutvalg og bedre sevice. 

ÆRES DEN SOM ÆRES BØR...

Det er deg vi har å takke, du som er student i Tromsø og 

som kjøper dine bøker hos oss; du har lagt igjen si 

mange penger på Akademisk Kvarter at du har sikra 

framtida til din egen bokhandel.GRATULERER MED 5-ÅRSDAGEN
(DET ER DU SOM HAR GRUNN TIL Å FEIRE!)

B () K II \ \ I) I

HOVEDGÅRDEN, universitetet I TROMSØ, 9005 TROMSØ - TLF. 083 44920, FAX 083 44919
i

i
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Gjennom en eller flere samtaler kan vi hjelpe 

deg med å finne løsninger på både små og store 

bekymringer av faglig eller sosial art Gå ikke 

alene med problemer over lang tid; ta kontakt 

med oss:

Kaare Olsen 
Ann Torunn Olsen 
Ane Marie Hektoen

tlf. 44594
tlf. 44595
tlf. 44596 (utenl. stud.)

Kontoret er i kjelleretasjen på UB. Inngang 

fra nord. Treffetid kl 10-14» ’’Åpen tid " uten 

timebestilling kl. 13-14. Ta kontakt for avtale.

Helsefondet
gir delvis dekning av helsemessi

ge utgifter. Søknadsskjema med 

regler i Studentsamskipnaden og 

Sosialtjenesten.

PSYKOLOG-
TJENESTE

Trenger du å snakke med psy

kolog? Henvend deg til sosialtje

nesten for informasjon.

Café - Pub - Bar
Byens insted

o

Storgt 42, tlf. 86 260

Tromsøs matsted
Kirkegt. 12 - 9000 Tromsø - Tlf. 77 68 23 43

Storgata 51,9000 Tromsø

■Treffsted midt i byen

•(jod mat til rimelige priser

-(jratinerte pannefcafer med ljøttjyll - 
vdr spesialitet.1

•gratinerte smørbrød

-Rimelig lunsj

■Varm mat til stengetid
A la carte 'meny

Åpent hverdager mellom klokken 11.00 - 02.00

Fredag og lørdag; 11.00 - 04.00



HALOGALAND TEATER
presenterer høsten 1993

Ronja Røverdatter
Av Astrid Lindgren

Instruktør : Knut Walle Scenografi: Tom Berre

Jane Kelly, Trond Ove Skrødal, Kristian Figenschow jr., Maria Toming, 
Svenn B. Syrin, Mathias calmeyer, Guri Johnson, Ame Skog, 

Sverre Kjelsberg, Inge Kolsvik, Jon Andreassen 
Generalprøve : 26. august Premiere : 27. august 

Spilles i Tromsø f.o.m. 28.8 t.o.m 15.9 alle dager kl. 18

HOVEDSCENEN
Priser kr. 130 (v) og kr. 80 (b)

20 % rabatt ved billettkjøp før 25.8
kr. 100 (v) og kr. 60 (b)

Othello
av William Shakespeare 

Oversettelse Ragnar Olsen 
Regi, scenografi og kostymer Jos Groenier 

Lysdesign Reinier Tweebeeke

Mathias calmeyer, Ketil Høegh, Trond Ove Skrødal, 
Janne Oathrin Langaas, Svenn Bernhard Syrin, Maria Toming, 

John Sigurd Kristensen, Guri Johnson, Knut Walle, 
Kristian Fredrik Figenshow jr., Sverre Kjelsberg, Inge Kolsvik

Generalprøve : 22. september Premiere : 23. september
Spilles i Tromsø 24.9 - 2.10

LILLESCENEN
Priser kr. 110 og kr. 70 (studenter)

Annen produksjon og gjestespill
GENSVAR

en forestilling i samarbeid med 
Universitetet i Tromsø 

premiere 4. september

Dansens År 93 Landet Rundt
RIKSTEATRET og HAMMERFEST 

BALLETVERKSTED
Solveig Leinan Hermo

12. september

Riksteatret og Nationaltheatret
PÅKLEDEREN

Toralf Maurstad og Espen Skjønberg
6. oktober

KJØP 
SESONGKORT NÅ !

30 - 60 % rabatt

4 forestillinger for kim kr. 320 (voksne) 

og kr. 180 (studenter, barn og pensjonister) 

Billetter til alle forestillinger i salg nå . 

Kulturhuset tlf 083 10009 (12 - 17 hv.d 11 - 14 lø)

Lzvll IvVI IU fil uv

i samarbeid med Tromsø Danseteater

av Mette Brantzeg / Alina Reyes 
Koreografi og instruksjon: 

Mette Brantzeg 
med Sally Eilertsen, Marianne Nordnes 

og Janne C. Langaas 
Generalprøve : 27. august Premiere : 28. august 

cnittac i Tmmcrt ?Q R . 1 Qspilles i Tromsø 29.8 - 1.9
LILLESCENEN
Priser kr. 90 og kr. 50

■

UKONTO
UFØREFORSIKRING MED 
SPAREMULIGHET FOR UNGDOM.

Hos Vital kan du kjøpe uføreforsik- 
ring uten å betale for annen 
forsikring i tillegg.

Besøksadresse: Skippergt. 41, Tromsø - Tlf.: 08 34 38 50
- -------- !

JA TAKK! Send meg straks informasjon om J
U-KONTO!

Navn:
1
1

Adresse:
i
1
1

Postnr.:
1

Sted:

Tlf. dag:

!

KveId: 1

r

VITAL
Fyll ut kupongen og send den til: 
Vital Forsikring A.S, 9005 Tromsø

vi satser på livet


